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WALNE PLANOWANE 
NA 10 PAŹDZIERNIKA

   Zarząd prowadzi przygotowania do WZCz  
w październiku, ale pod coraz większym 
znakiem zapytania stoją zebrania osiedlowe, 
które pierwotnie planowane były na wrze- 
sień. Zorganizowanie dużych spotkań, jak 
Walne czy zebrania osiedlowe dużych osied- 
li, to duże wyzwanie organizacyjne. Pewne 
jest, że nawet jeśli zebrania się odbędą, to 
będą wyglądać inaczej niż w latach ubiegłych. 
Na przykład WZCz odbywałoby się w dwóch 
salach. Więcej na stronie 5.

LESZEK KACZMARSKI 
WYBRANY P.O. 
PREZESA ZARZĄDU
    
   Po śmierci Piotra Kłodzińskiego konieczne 
stało się uzupełnienie składu Zarządu, gdyż 
zgodnie z przepisami Zarząd musi liczyć co 
najmniej trzy osoby. Do czasu wyboru nowe- 
go prezesa Rada Nadzorcza wyznaczyła swo- 
jego przedstawiciela Zdzisława Rothe do peł- 
nienia funkcji członka Zarządu, a obowiązek 
kierowania pracami Zarządu powierzyła Lesz- 
kowi Kaczmarskiemu - członkowi Zarządu 
ds. ekonomicznych.
Więcej na ten temat na stronie 5. 
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Lato na osiedlach w czasie pandemii
W takich kulach bez problemu można zachować 
dystans społeczny, a zabawa jest przednia. 
Mimo pandemii na osiedlach latem było sporo 
atrakcji dla dzieci, seniorów i nie tylko. Str. 16.
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i.   18 lipca, w wieku 69 lat, zmarł Piotr Kło-  

dziński - Prezes Zarządu MSM „Energetyka”. 
Od 2009 roku sprawnie kierował naszą spół- 
dzielnią. Był ciepłym i pogodnym człowie- 
kiem, pełnym niesłychanej energii,  z poczu- 
ciem humoru. Zawsze życzliwy, uśmiechnię- 
ty, otwarty na rozmowy z mieszkańcami.
    Piotra Kłodzińskiego wspominamy na stro- 
nach 3 i 4.



 nr 5/2020 (129)

2!

M6. Ukazuje się od 1996  roku. 
Wydawca: Międzyzakładowa Spółdzielnia 
Mieszkaniowa  „Energetyka”.
Adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A,  
00 - 719  Warszawa. Tel. 22 841 60 11.
Strona internetowa spółdzielni: 
www.msmenergetyka.pl.

Kontakt do redakcji: m6@msmenergetyka.pl, 
tel. 600 38 33 34.
Nakład: 19 300.  ISSN 1508-9266.
Redaktor naczelny:  Mariusz Ilnicki.
Artykułów niezamówionych nie zwracamy. 
Redakcja zastrzega sobie prawo do redagowania     
i skracania nadesłanych tekstów.

Za treść reklam, ogłoszeń i artykułów sponsoro- 
wanych redakcja nie odpowiada.       
Następny numer  M6  ukaże  się w pierwszym 
tygodniu października - będzie to Informator na 
Walne.
Druk: LOTOS Poligrafia, ul. Wał Miedzeszyński 98, 
04-987 Warszawa.

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy (Lift 
Service SA): 505 006 520,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel. 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

  Zebrania osiedlowe w kwietniu, Walne Zgromadzenie Członków            
w czerwcu - ten powtarzalny od lat schemat w tym roku został zburzo- 
ny przez koronawirusa. Wśród kluczowych kwestii, które są przedmio- 
tem obrad i decyzji mieszkańców podczas tych zebrań, jest z pew- 
nością wybór przedstawicieli do rad osiedli i Rady Nadzorczej. Wpro- 
wadzenie stanu epidemii i zakaz zgromadzeń postawiło pod znakiem 
zapytania przeprowadzenie wspomnianych zebrań. Z pomocą w tej sy- 
tuacji przyszedł ustawodawca i już w ustawie z 31 marca 2020 określa- 
nej powszechnie mianem „tarczy antykryzysowej” wprowadzono od- 
powiednie zapisy - pisaliśmy o tym w M6 w numerze 3/2020. Kolejne 
zmiany wprowadzono w czerwcu, gdy w życie weszła… ustawa z dnia 
19 czerwca 2020 r. o dopłatach do oprocentowania kredytów banko- 
wych udzielanych przedsiębiorcom dotkniętym skutkami COVID-19 
oraz o uproszczonym postępowaniu o zatwierdzenie układu w związ- 
ku z wystąpieniem COVID-19.
   Otóż artykuł 78 ww. aktu prawnego wprowadza we wcześniejszej 
ustawie na ten temat (tej z 31 marca) następujące zmiany: 
(…) 4) po art. 90 dodaje się art. 90a w brzmieniu: „Art. 90a.  W przy- 
padku gdy kadencja rady nadzorczej lub zarządu spółdzielni upływa 
w okresie obowiązywania stanu zagrożenia epidemicznego albo stanu 
epidemii, trwającego w dniu wejścia w życie niniejszej ustawy lub 
ogłoszonego bezpośrednio po okresie trwającym w dniu wejścia w 
życie niniejszej ustawy, ulega ona przedłużeniu do dnia zwołania 
pierwszego walnego zgromadzenia spółdzielni w terminie, o którym 
mowa w art. 90”.
   Wyjaśnieniem tych zapisów zajął się Związek Rewizyjny Spółdzielni 
Mieszkaniowych RP,  którego  MSM „Energetyka” jest członkiem. Zwią- 

zek przygotował stanowisko w którym czytamy: 
 W związku z ogłoszeniem w dniu 14 marca 2020 r. stanu zagrożenia 
epidemicznego, a następnie odwołaniem tego stanu i ogłoszeniem w 
dniu 20 marca 2020 r. do odwołania stanu epidemii na obszarze 
Rzeczypospolitej Polskiej wprowadzona została norma prawna, która 
z mocy ustawy przedłuża kadencję rady nadzorczej lub zarządu jeżeli 
kadencja ta upłynęła lub upłynie w okresie obowiązywania stanu 
zagrożenia epidemicznego albo stanu epidemii. Norma ta ma moc 
wsteczną, tj. przywraca ciągłość kadencji tym organom, których kaden- 
cja się zakończyła. Natomiast przedłużenie kadencji tych organów trwa 
nie dłużej niż do dnia zwołania pierwszego walnego zgromadzenia       
w terminie o którym mowa w art.  90. Zgodnie z przepisem art. 90 usta- 
wy z dnia 31 marca 2020 r. o zmianie ustawy o szczególnych rozwią- 
zaniach związanych z zapobieganiem, przeciwdziałaniem i zwalcza- 
niem COVID-19, innych chorób zakaźnych oraz wywołanych nimi sy- 
tuacji kryzysowych oraz niektórych innych ustaw jeżeli ustawowy ter- 
min zwołania walnego zgromadzenia spółdzielni albo zebrania właści- 
cieli lokali przypada w okresie obowiązywania stanu zagrożenia epide- 
micznego albo stanu epidemii, trwającego w dniu wejścia w życie ni- 
niejszej ustawy lub ogłoszonego bezpośrednio po okresie trwającym 
w dniu wejścia w życie niniejszej ustawy, ulega on przedłużeniu o 6 ty- 
godni od dnia odwołania tego stanu. Jeżeli natomiast walne zgroma- 
dzenie zwołane zostanie w terminie wcześniejszym np. do dnia 30 
września 2020 r., z uwagi na ustawowy (przedłużony) obowiązek za- 
twierdzenia sprawozdania finansowego, przedłużenie kadencji tych 
organów trwa do dnia zwołania tego walnego zgromadzenia.

Co z kadencjami rad osiedli i Rady Nadzorczej? 
Związek Rewizyjny Spółdzielni Mieszkaniowych RP wyjaśnia

źr. Związek Rewizyjny Spółdzielni Mieszkaniowych RP

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
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   Piotr Kłodziński był  
Prezesem Zarządu MSM 
„Energetyka” od lipca 
2009 roku. Zmarł 18 lip- 
ca w wieku 69 lat. 
   Krótką, ale intensywną 
przygodę z MSM „Ener- 
getyka” miał już ponad 
30 lat temu. Pod koniec 
lat osiemdziesiątych peł- 
nił funkcję dyrektora ds. 
inwestycji realizując 
wówczas budownictwo 
mieszkaniowe w osied- 
lach Sadyba i Idzikow- 
skiego oraz Wilanów. Od- 
powiadał wtedy również 
za budowę budynków 
użyteczności publicznej 
jak szkoła, przedszkole, 
sala gimnastyczna, przy- 
chodnia, pawilon handlowy. Na początku 2009 roku został po- 
nownie zatrudniony w „Energetyce” i powierzona została mu 
funkcja członka Zarządu ds. ekonomicznych. 14 lipca 2009 r. 
Rada Nadzorcza powołała go na stanowisko Prezesa Zarządu.  
    Piotr Kłodziński z wykształcenia był ekonomistą - ukończył 
Szkołę Główną Planowania i Statystyki w Warszawie (obecnie 
SGH), a Jego pasją zawodową stała się spółdzielczość mieszka- 
niowa z którą był związany przez większość swojego zawodo- 
wego życia. Karierę zawodową rozpoczął w 1969 r., początkowo 
przez ponad 11 lat pracował w branży materiałów budowlanych, 
a od 1981 r. w spółdzielczości mieszkaniowej - był jednym z za- 
łożycieli spółdzielni mieszkaniowej „Monolit” z Woli, przed pra- 
cą w „Energetyce” - w latach 2006-2008 - był Prezesem Zarządu 
spółdzielni mieszkaniowej w Piastowie; pracował również w Za- 
rządzie SM „Górczewska”. 
    Przez wszystkie lata pracy aktywnie działał na rzecz rozwoju          
i promocji spółdzielczości w Polsce. Był jednym z założycieli 
Spółdzielczego Stowarzyszenia Kulturalnego im. Stanisława Sta- 
szica oraz delegatem na Kongres Spółdzielczości. Przez ponad 
dekadę pracy w MSM „Energetyka”, na łamach mediów, w czasie 
spotkań oraz rozmów z decydentami zaznaczał istotny problem 
niesprawiedliwego traktowania części mieszkańców „Energety- 
ki”, ale i innych spółdzielni mieszkaniowych w Warszawie, którzy 
pozostają bez prawa do gruntów na których postawiono ich bu- 
dynki.
   Piotr Kłodziński był laureatem wielu nagród i wyróżnień w ob- 
szarze spółdzielczości mieszkaniowej. Otrzymał, m.in.: tytuł 

Menedżera -Spółdzielcy 
przyznawany przez Kra- 
jową Radę Spółdzielczą, 
Geparda Biznesu 2012, 
Złotą Odznakę „Zasłużo- 
ny dla Budownictwa”.
  Jako Prezes Zarządu 
spółdzielni działał na 
rzecz mieszkańców, po- 
prawy warunków za- 
mieszkania, estetyki oraz 
jakości życia w osied- 
lach. Zawsze życzliwy          
i uśmiechnięty, otwarty 
na rozmowy o proble- 
mach i na propozycje ich 
rozwiązań. Spotykał się 
z członkami spółdzielni 
zarówno w swoim gabi- 
necie, jak i podczas ze- 
brań osiedlowych oraz 

Walnego Zgromadzenia Członków. Nikomu nie odmówił rozmo- 
wy i zawsze starał się pozytywnie rozwiązywać wszystkie proble- 
my. Chętnie uczestniczył w imprezach osiedlowych organizo- 
wanych dla dzieci, młodzieży oraz seniorów. 
  Prezes Kłodziński zwykle reprezentował Zarząd na posiedz- 
eniach Kolegium M6. Zawsze aktywny, przygotowany, ale też 
bardzo chętnie podejmujący rozmowy po prostu o funkcjono- 
waniu spółdzielni, o bieżących problemach osiedli i mieszkań- 
ców. Chyba nie było spotkania, by nie opowiedział dowcipu, czy 
nie przytoczył zabawnej anegdoty. Być może swoje pozytywne 
usposobienia zawdzięczał dacie urodzenia? Urodziny obchodził 
bowiem w Boże Narodzenie.
   Piotr Kłodziński został pochowany w rodzinnym grobie na 
Cmentarzu Bródnowskim. Oprócz rodziny i znajomych w cere- 
monii pogrzebowej wzięło udział wielu przedstawicieli „Ener- 
getyki” - zarówno pracowników, jak i przedstawicieli organów 
samorządowych. Nie zabrakło reprezentantów innych spółdziel- 
ni mieszkaniowych, Krajowej Rady Spółdzielczej, samorządu 
dzielnicy. Z wygłoszonych nad grobem przemówień wyłaniał się 
obraz nie tylko profesjonalisty - menadżera przez dekady zwią- 
zanego ze spółdzielczością mieszkaniową, ale przede wszyst- 
kim dobrego męża i ojca, zawsze uśmiechniętego i życzliwego 
sąsiada, po prostu Piotrka - kumpla i towarzysza niezapomnia- 
nych podróży. A w ostatnim czasie także wspaniałego dziadka. 
Człowiek do rany przyłóż, dziś takich jest coraz mniej - tak pod- 
sumował swoją przemowę podczas ceremonii pogrzebowej je- 
den z bliskich Piotra Kłodzińskiego.

M.I.

PIOTR KŁODZIŃSKI (1950-2020)
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    Od niemal sześciu miesięcy spółdzielnia,  jak i cały kraj,  
funkcjonuje w warunkach walki z epidemią SARS-CoV-2. 
Codzienne przestrzeganie zasad bezpieczeństwa stało 
się „nową normalnością” i wiele wskazuje, że taka sy- 
tuacja zostanie z nami na dłużej. 
   Administracje osiedli pracują normalnie, ale jest to no- 
wa normalność. Cały czas zachęca się mieszkańców do 
załatwiania spraw przez telefon lub mail (i taki tryb cały 
czas pozostaje popularny). Nie ma jednak przeszkód, 
aby przyjść do siedziby swojej administracji, czy do biura 
Zarządu. Nie jest jednak możliwa wizyta z ulicy - trzeba 
wcześniej się umówić. Obowiązkowa jest maseczka i de- 
zynfekcja rąk. W każdej siedzibie administracji jest wy- 
dzielona specjalna strefa do przyjmowania mieszkań- 
ców, ale osiedla postawiły na różne rozwiązania.  Stegny 
Północ zainwestowały w specjalne drzwi z okienkiem, 
Stegny Południe posiłkują się wideodomofonem, Sadyba 
zorganizowała punkt kontaktu w pomieszczeniu tuż 
przy wejściu do budynku. Trudniej do wymogów dosto- 
sować się małym osiedlom, bo i siedziby administracji są 
w tym wypadku mniejsze. Zgodnie z zaleceniem Zarzą- 
du, do obsługi mieszkańców nie są delegowani 
pracownicy w wieku powyżej 60. roku życia oraz osoby 

posiadające przewlekłe choroby. Orga 
ny spółdzielni jak Rada Nadzorcza i rady 
osiedli cały czas funkcjonują w trybie 
online, choć są też przykłady „działań 
hybrydowych”, gdy część rady, lub pre- 
zydium spotyka się, a część uczestniczy   
zdalnie.
    O ile system pracy spółdzielni zmienił 
się, to działania związane z maksymali- 
zacją bezpieczeństwa sanitarnego 
mieszkańców pozostają bez zmian od 

marca: cały czas dezynfekowane są klu- 
czowe miejsca w budynkach, takie jak 
klamki, poręcze, przyciski w windach         
i inne. 
   We wrześniu znane będzie też sprawo- 
zdanie z działalności spółdzielni za 
pierwsze półrocze 2020 r., co pozwoli 
na bliższą analizę i pierwszą ocenę wpły- 
wu koronawirusa na sytuację finansową 
osiedli i całej „Energetyki”.

    17 lipca zmarł Piotr Kłodziński, przez 11 lat pełniący funkcję Prezesa 
Zarządu naszej spółdzielni. W tym okresie był niekwestionowanym 
liderem Zarządu, w sposób profesjonalny koordynował jego pracę, 
część zagadnień prowadząc osobiście. Potrafił sprawnie kierować tak 
dużym i złożonym organizmem, jakim jest MSM „Energetyka”, będąc 
jednocześnie świetnym szefem dla ponad trzystu pracowników spół- 
dzielni, szefem pełnym zrozumienia dla ich bieżących kłopotów i po- 
trzeb. Piotr Kłodziński był bowiem ciepłym i pogodnym człowiekiem, 
pełnym niesłychanej, motywującej innych energii, a dzięki swojemu 
pozytywnemu usposobieniu miał godną pozazdroszczenia umiejęt- 
ność łagodzenia konfliktów.
    To ta energia pozwalała mu znakomicie poznać i zrozumieć nie tylko 
naszą spółdzielnię, ale również specyfikę spółdzielczości mieszkanio- 
wej. Nie ograniczał bowiem swojej aktywności tylko do „Energetyki”, 
lecz chętnie reprezentował naszą społeczność na szerszym forum             
- społeczności spółdzielczej, wobec Urzędu Miasta, jak również wobec 
władz państwowych, dopominając się o właściwe dla spółdzielczości 
miejsce i o rozwiązanie ważnych dla mieszkańców problemów.  
     Śmierć Piotra Kłodzińskiego to niepowetowana strata, która posta- 
wiła „Energetykę” przed wyzwaniem, aby zapewnić zgodną z przepi- 
sami prawa ciągłość funkcjonowania Zarządu i nie dopuścić do możli- 
wego paraliżu decyzyjnego na najwyższym szczeblu naszej spół- 
dzielni. Zgodnie  z przepisami Zarząd musi liczyć 3-5 osób, więc                  
w zaistniałej sytuacji  jego skład - dla zapewnienia ważności podejmo- 
wanych uchwał i decyzji - musiał zostać pilnie uzupełniony. W związku 
z tym niemal natychmiast odbyło się Prezydium Rady Nadzorczej, 
które podjęło decyzję o zwołaniu w możliwie najkrótszym czasie posie- 
dzenia plenarnego poświęconego zaistniałej sytuacji. Jednocześnie 
Prezydium przygotowało propozycję rozwiązań, która finalnie została 
zaakceptowana przez członków Rady Nadzorczej. W rezultacie,  już     

4 sierpnia - mimo sezonu urlopowego - została podjęta niezbędna 
uchwała. W myśl jej zapisów jeden z członków Rady, Zdzisław Rothe, 
został wyznaczony do czasowego pełnienia funkcji członka Zarządu, 
to znaczy do momentu wejścia w życie uchwały RN o wyborze nowego 
prezesa Zarządu. Jednocześnie na ten sam okres funkcję p.o. prezesa 
Zarządu Rada Nadzorcza powierzyła Leszkowi Kaczmarskiemu. To 
właśnie głównie Leszek Kaczmarski i drugi z członków Zarządu                 
- Grzegorz Engelbrecht, oprócz swoich standardowych obowiązków, 
będą koordynować te aspekty funkcjonowania spółdzielni, które 
dotychczas były zarezerwowane dla Piotra Kłodzińskiego. 
    Podjęcie powyższych decyzji było konieczne dla prawidłowego 
funkcjonowania spółdzielni,  jednakże są one tymczasowe. Dlatego 
niezależnie od nich, RN podjęła działania w kierunku sformowania 
docelowego składu Zarządu. W tym celu powołała ze swego składu 
zespół, który zajmie się tym zagadnieniem. Prawdopodobnie zespół 
ten będzie stanowił zalążek komisji konkursowej, która zajmie się już 
bezpośrednio ogłoszeniem konkursu na prezesa Zarządu, a także 
innymi aspektami uzupełnienia składu Zarządu. Trzeba być jednak 
świadomym, że cały proces może potrwać nawet kilka miesięcy,                   
a dodatkowo nie sprzyja nam obowiązujący cały czas stan epidemii            
i zagrożenie koronawirusem. 
     W chwili obecnej Zarząd spółdzielni pełni swoje obowiązki bez 
przeszkód, zgodnie z obowiązującymi przepisami prawa, zaś Rada 
Nadzorcza podejmuje działania, aby przeprowadzić konkurs w celu 
wyboru nowego prezesa Zarządu, który godnie zastąpi na tym stano- 
wisku Piotra Kłodzińskiego. W moim przekonaniu, od wielu lat mamy 
w najwyższym kierownictwie „Energetyki” wysokiej jakości specja- 
listów i wierzę (a RN z pewnością dołoży wszelkich starań, aby tak 
było), że ten wysoki poziom zostanie utrzymany, gdyż leży to w naj- 
lepszym interesie nas wszystkich - członków MSM „Energetyka”. 

Spółdzielnia funkcjonuje bez przeszkód. 
Rada Nadzorca podjęła niezbędne decyzje
Janusz Gajda, 
Przewodniczący Rady Nadzorczej MSM „Energetyka”

fo
t.

 M
6.

PÓŁ ROKU Z WIRUSEM

Planujesz sprzedaż mieszkania?
Sprawnie i szybko je do tego przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy wszystkie starocia w nim zalegające, 
tj. meble, stoły, fotele itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię usługę.

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 

Reklama

red.
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    Po śmierci prezesa Zarządu Piotra 
Kłodzińskiego Rada Nadzorcza 
podjęła uchwałę w myśl której Leszek 
Kaczmarski został pełniącym 
obowiązki prezesa Zarządu, a wice-  
przewodniczący Rady Nadzorczej 
Zdzisław Rothe został wyznaczony do 
pełnienia funkcji członka Zarządu 
MSM „Energetyka”.
    Obaj panowie funkcje będą piastować 
do czasu wyboru i objęcia stanowiska 
przez nowego prezesa Zarządu. Po- 
nadto Leszek Kaczmarski cały czas bę- 
dzie pełnił swoje dotychczasowe obo- 
wiązki, czyli członka Zarządu do spraw 
ekonomicznych. Uchwała została podję- 
ta 4 sierpnia na posiedzeniu plenarnym 
Rady Nadzorczej, które odbyło się w for- 
mie wideokonferencji. Uchwała Rady 
Nadzorczej porządkuje sytuację Zarzą- 
du powstałą w wyniku długotrwałej cho- 
roby i nieoczekiwanej śmierci Prezesa 
Piotra Kłodzińskiego. Tym samym Za- 
rząd spółdzielni ponownie funkcjonuje 
w pełnym, trzyosobowym składzie.
   Członkowie Rady Nadzorczej rozpo- 
częli także przygotowania do wyłonie- 
nia nowego prezesa Zarządu MSM „Ener- 
getyka”. Powołany został pięciooso- 
bowy zespół, którego celem będzie sfo- 
rmułowanie i następnie przedstawienie 
całej Radzie oczekiwań, jakie zostaną 
postawione nowemu Zarządowi. W skład 
zespołu wchodzą: Anna Dmowska (Sady- 
ba), Tomasz Milczarek (Stegny Rożek), 
Krystyna Reszczyńska (Stegny Południe), 
Krystyna Śmigielska (Idzikowskiego)  
oraz Marek Woźniak (Sielce). 
  Docelowo Rada, po określeniu warun- 
ków i kryteriów wyboru prezesa Zarzą- 
du oraz pracy całego Zarządu spół- 

dzielni, przeprowadzi procedurę wyło- 
nienia nowego prezesa. Jednocześnie na 
okres pracy w Zarządzie funkcja członka 
Rady Nadzorczej  pełniona przez Zdzi- 
sława Rothe została zawieszona. Wobec 
tego ten organ nadzoru liczy obecnie 22 
członków (jedna osoba złożyła rezyg- 
nację w grudniu 2019 r.)
   Zdzisław Rothe jest długoletnim miesz- 
kańcem Sadyby od lat aktywnie działa- 
jącym w organach samorządowych MSM 
„Energetyka”. W przeszłości pełnił, m.in. 
funkcję Przewodniczącego Rady Nadzor- 
czej (2011-2014), sekretarza RN (2017- 
-2019), a ostatnio wiceprzewodniczą- 
cego RN.  W życiu zawodowym związany 
był głównie z sektorem bankowości - był 
m.in. wieloletnim dyrektorem jednego       
z warszawskich oddziałów banku PKO 
BP. 
  Leszek Kaczmarski w „Energetyce” 
pracuje od stycznia 2010 roku. W wy- 
niku konkursu objął stanowisko członka 
Zarządu do spraw ekonomicznych. Ale 
związek nowego prezesa ze spółdziel- 
nią ze Zwierzynieckiej jest znacznie dłuż- 
szy. Od lat siedemdziesiątych ubiegłego 
wieku posiadał status członka oczeku- 
jącego, a w latach 1998–2006 z ramie- 
nia tej grupy zasiadał w Radzie Nadzor- 
czej. Z wykształcenia jest ekonomistą, 
absolwentem SGPiS (obecnie SGH). Przed 
pracą w spółdzielni pracował w jedno- 
stce naukowo-badawczej specjalizującej 
się w dziedzinie organizacji i zarządza- 
nia, w centralnej administracji gospo- 
darczej, kierował pionami ekonomicz- 
nymi w przedsiębiorstwach oraz za- 
rządzał spółką konsultingową specja- 
lizującą się m.in. w prowadzeniu analiz 
ekonomicznych.

ZMIANY W ZARZĄDZIE PO ŚMIERCI PIOTRA KŁODZIŃSKIEGO

LESZEK KACZMARSKI P.O. PREZESA, 
ZDZISŁAW ROTHE DELEGOWANY DO ZARZĄDU

    Zebrania osiedlowe we wrześniu, Walne Zgromadzenie Członków 
10 października - na chwilę obecną trudno przesądzić na ile, lub czy       
w ogóle uda się zrealizować taki scenariusz.
  - Prowadzimy przygotowania, aby przeprowadzić WZCz 10 paździer- 
nika. Ale w ostatnim czasie widzimy w kraju rozwój sytuacji związanej 
z pandemią, co może te plany pokrzyżować. Trzeba mieć świado- 
mość, że możliwość potencjalnego wprowadzenia przez rząd żółtych 
oraz czerwonych stref i ewentualne podjęcie takiej decyzji względem 
Warszawy, wiązałoby się z koniecznością odwołania zebrania nawet  
z dnia na dzień - informuje p.o. prezesa Zarządu Leszek Kaczmarski.  
- Z drugiej strony WZCz przeprowadzić trzeba, a trudno oczekiwać, że 
późną jesienią, np. w listopadzie, czy w grudniu sytuacja epidemiczna 
ulegnie poprawie - dodaje. 

    WZCz, jeśli się odbędzie, będzie bardzo różniło się od poprzednich. 
Niezbędne będzie zachowanie zasad bezpieczeństwa sanitarnego, 
począwszy od zachowania odległości na sali (będą wynajęte dwie 
sale), procedury głosowania, po korzystanie z windy. Bez zmian po- 
zostanie miejsce - centrum konferencyjne przy ul. Bobrowieckiej 9.
   Jeszcze mniej klarowna jest sytuacja z organizacją zebrań osiedlo- 
wych. Poszczególne administracje sprawdzają, czy w ogóle możliwe 
będzie zorganizowanie takich spotkań w dotychczas wynajmowa- 
nych salach, w tym szkołach do których od września mają wrócić ucz- 
niowie. Szczególnym wyzwaniem jest to dla dużych osiedli. 
    Bieżące informacje na temat WZCz oraz zebrań osiedlowych będą 
wywieszane na klatkach schodowych oraz publikowane w internecie 
na stronach spółdzielni oraz poszczególnych osiedli. 

Zebrania ciągle pod znakiem zapytania

Przyjętą w dniu 4 sierpnia br. uchwałą Rada Nadzor- 
cza uporządkowała sprawy Zarządu poprzez uzu- 
pełnienie jego składu  w drodze wyznaczenia 
członka Rady Nadzorczej Pana Zdzisława Rothe do 
pełnienia funkcji członka Zarządu oraz powierzenia 
mi czasowego pełnienie obowiązków Prezesa 
Zarządu. Z powodu długotrwałej choroby Prezesa 
Piotra Kłodzińskiego Zarząd praktycznie działał           
w okrojonym składzie od końca grudnia 2019 r. Do 
czasu wyłonienia w drodze konkursu nowego 
prezesa uzupełniony Zarząd będzie koncentrował 
się na wykonywaniu ustawowych i statutowych 
obowiązków, kontynuacji rozpoczętych projektów, 
wzmocnieniu działań na wybranych kierunkach oraz 
bieżącym zarządzaniu - wszystko to  w  stanie 
epidemii wymagającym zapewnienia bezpiecznych 
warunków pracy i funkcjonowania zarówno pracow- 
ników, jak i mieszkańców na terenie osiedli.

Leszek Kaczmarski, 
p.o. prezesa Zarządu MSM „Energetyka”
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BERNARDYŃSKA
    W okresie wakacyjnym na osiedlu realizo- 
wane są prace remontowe zgodnie z planem, 
tj. zabezpieczenie antykorozyjne elementów 
metalowych na dachu i kominach (Bernardy - 
ska 2 i 11) oraz oczyszczenie dachu (Bernar- 
dyńska 11). Trwają konsultacje z RDN 
Bernardyńska 17 w sprawie przebudowy wyj- 
ścia od strony północnej budynku. Obecnie 
uzgadniany z RDN jest zakres planowanych 
prac remontowych w 2021 r.
  W wyniku przeprowadzonej ankiety, w której 
większość mieszkańców budynku Bernardyń- 
ska 17 wyraziła zgodę na zamknięcie zsypów 
na piętrach, od lipca główna komora zsypowa 
na parterze została przeznaczona na składo- 
wanie gabarytów. Natomiast altany śmietn- 
kowe przy ul. Bernardyńskiej 1a i 13 zostały 
dodatkowo wyposażone w oświetlenie ledo- 
we z czujnikiem ruchu, zaś dostęp odbywa 
się w oparciu o chipy.
   Zgodnie z przepisami prawa budowlanego 
przeprowadzana jest okresowa pięcioletnia 
kontrola stanu technicznego wszystkich 
obiektów - wnioski pokontrolne zostaną 
uwzględnione w planach remontowych.
   W wakacje zastępstwo za gospodarzy pełni 
firma sprzątająca. W związku z tym dla tych 
firm zostały wprowadzone karty pracy, które 
umieszczone są w każdym budynku. 
   W wyniku stanu pandemii osiedle odnoto- 
wuje większą rotację najemców lokali użytko- 
wych: obecnie do wynajęcia są trzy lokale 
użytkowe, a jedno postępowanie jest w toku.
   Rada Osiedla kończy przerwę wakacyjną. 
Wznowienie posiedzeń RO w reżimie sanitar- 
nym planowane jest od września.
  Dla mieszkańców zostały uruchomione 
punkty odbioru elektroodpadów: na wysoko- 
ści budynku Bernardyńska 21 stanął czerwo- 
ny kontener na małe elektrośmieci. Dodat- 
kowo żarówki LED można oddawać w biurze 
administracji, a baterie przy kasach marketu 
Hamann.

IDZIKOWSKIEGO
   Na osiedlu zakończyły się prace budowlane 
polegające na naprawie daszków w 13 wej- 
ściach do klatek. Zakończone zostały rów- 
nież prace drogowe obejmujące rozbudowę 
stanowisk parkingów rowerowych oraz roz- 
budowę chodnika. Dobiegają końca naprawy 
jezdni asfaltowych. 
  Podpisana została umowa na rozbudowę in- 
stalacji fotowoltaicznej na pozostałych bu- 
dynkach.

   W okresie wakacyjnym na osiedlu firma 
Studio Pasji i Stowarzyszenie Aktywni dla Ste- 
gien przeprowadziły zajęcia kulinarne i spor- 
towe oraz warsztaty z komunikacji dla osób  
w wieku 55+ ja również warsztaty z tworzenia 
naturalnych kosmetyków. Zajęcia przezna- 
czone były zarówno dla seniorów jak i mło- 
dzieży. Były darmowe dzięki dofinansowaniu 
z Urzędu Dzielnicy Mokotów.

SADYBA
    W lipcu wykonano instalacje oddymiania         
w budynkach Konstancińska 7A oraz Jaszo- 
wiecka 14, zaś w budynkach Bonifacego 87          
i Konstancińska 5B miała miejsce wymiana 
pionów kanalizacji deszczowej. Z kolei przy 
Bonifacego 73 ułożono posadzki gresowe          
w korytarzach bocznych na wszystkich pięt- 
rach. Przy Korczyńskiej 2 przeprowadzono 
kompleksowy remont dachu, zaś w sąsied- 
nich  budynkach, tj. Korczyńska 1, 3, 5 miał 
miejsce remont kominów wentylacyjnych po- 
nad dachem. Remont parteru, obłożenie płyt- 
kami ścian portali windowych na piętrach 
1-10 oraz remont wejścia do budynku z dasz- 
kiem – wykonano w budynku Bonifacego 77. 
W ostatnim czasie przeprowadzono rozbiórkę 
parterowego budynku gospodarczego przy 
ul. Spalskiej 7.
   W toku jest kompleksowy remont balkonów 
w budynku Konstancińska 5B, oraz komplek- 
sowy remont dachu w budynkach Korczyńska 
4 i 11. Kolejne remonty balkonów i loggii do 
przeprowadzenia to: remont wszystkich log- 
gii w budynku Jaszowiecka 9, remont jednego 
pionu balkonów w budynku Urle 1, remont 
jednego pionu balkonów i jednego pionu log- 
gii w budynku Jaszowiecka 3. Oprócz tego za- 
instalowany zostanie monitoring w budyn- 
kach Urle 7 i 9. Powstaną także dwie altany 
śmietnikowe w okolicy budynków Jaszowiecka 
10 i 14. Na wymianę oczekuje oświetlenie 
zewnętrzne na wysokości Korczyńskiej 4.
    Dział zieleni jest w trakcie koszenia trawy   
w osiedlu. Trwa przycinanie krzewów i żywo- 
płotów. Na wrzesień zaplanowano wycinkę 
drzew na podstawie decyzji Wydziału Ochro- 
ny Środowiska. Będą również wykonywane za- 
biegi pielęgnacyjne w koronach drzew z wyko- 
rzystaniem podnośnika koszowego. 

SIELCE
  Mieszkańcy nadal obsługiwani są w trybie 
korespondencyjno-telefonicznym, ale przy- 
gotowane jest specjalne stanowisko zapew- 
niające bezpieczeństwo do obsługi interesan- 
tów, którzy muszą osobiście załatwić swoją 
sprawę. Sama administracja pracuje normal- 
nie, zadania są wykonywane na bieżąco.
  Wyniki wykonania planu za pierwsze pół- 
rocze są zadowalające (sprawozdania z dzia- 
łalności administracji przyjęła Rada Osiedla), 
a plan remontów jest realizowany. W ostat- 
nim czasie wykonano prace takie jak wymia- 
na poziomów kanalizacji w piwnicach budyn- 
ków Sobieskiego 105, Czerniakowska 34 oraz 
Gierymskiego 3. Usunięto usterki w instalacji 

odgromowej w 32 budynkach zgodnie z zale- 
ceniami po przeglądach. Na wniosek miesz- 
kańców budynku Zwierzyniecka 1 zabetono- 
wana powierzchnia przed budynkiem została 
zamieniona na piękny, zielony trawnik, a w za- 
planowanej modernizacji terenów ogolno- 
osiedlowych pomiędzy budynkami Zwierzy- 
niecka 1 i Czerniakowska 42 zostanie jeszcze 
nasadzona zieleń i rośliny ozdobne. Zamonto- 
wano nasady kominowe typu turbowenty w 
budynku Piwarskiego 16 mające za zadanie 
usprawnić wentylację w lokalach na ostatniej 
kondygnacji. Wykonano wiele drobnych bie- 
żących napraw zgłoszonych po wykonanych 
corocznych przeglądach technicznych budyn- 
ków. W trakcie jest remont balkonów w bu- 
dynku Belwederska 3.
    W przygotowaniu jest przetarg na remont 
loggii w budynkach wysokich. Ogłoszony 
przetarg na remont wejść i budowę pochylni 
dla osób niepełnosprawnych w trzech budyn- 
kach został unieważniony z powodu braków 
formalnych w złożonych ofertach. W tej sy- 
tuacji administracja ponownie przeprowadzi 
procedurę wyboru wykonawcy.
    Rada Osiedla, pomimo przerwy wakacyjnej, 
pracowała w normalnym trybie. Odbyły się 
zebrania prezydium, plenum oraz posiedze- 
nia poszczególnych komisji, w których człon- 
kowie RO mogli uczestniczyć osobiście lub 
online. Rada, m.in., przyjęła sprawozdania 
administracji.Trwają przygotowania do zebra- 
nia osiedlowego zaplanowanego na 10 wrze- 
śnia. 
   Niestety, nierozwiązane pozostają problemy 
mieszkańców związane z nieregularnym od- 
biorem śmieci.

STEGNY POŁUDNIE
    W ostatnim czasie przeprowadzono sporo 
działań dotyczących  składowania odpadów 
przez mieszkańców. Administracja podjęła 
decyzje o zamknięciu pozostałych zsypów na 
osiedlu - łącznie to 36 pionów w 21 budynkach. 
Pomieszczenia zostały wynajęte mieszkań- 
com, a zysk z wynajmu zasila fundusz remon- 
towy budynków. Ponadto wybudowano nowe, 
ażurowe altany śmietnikowe i rozbudowano 
murowane, które zostały zamknięte, a dostęp 
odbywa się na karty chipowe. W altanach tych 
zamontowano oświetlenie LED. W chwili obec- 
nej postanowiono 6 z 7 zaplanowanych no- 
wych altan (w przypadku Kartaginy admini- 
stracja czeka na uzgodnienie z RDN), zaś 
zmodernizowano 3 z 4 (kończone są prace 
przy Egejskiej 8, w następnej kolejności prace 
obejmą altanę przy Egejskiej 1).
   Sporo dzieje się przy Egejskiej - oprócz mo- 
dernizacji i rozbudowy altan śmietnikowych, 
w  budynkach Egejska 2 i 4 wymieniono rury 
instalacji cyrkulacji c.w. w piwnicach, a w bu- 
dynkach Egejska 3, 5, 6, 7, 8 zamontowano 
wyłączniki p.poż. (prace takie wykonano 
także w budynkach Capri 2 i 4). W budynku. 
Egejska 2 zdemontowano nadbudówkę na da- 
chu, a przy Egejskiej 17 zakończył się montaż 
wyrzutni dachowej wentylacji mechanicznej. 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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Mieszkańcy Sardyńskiej 6 zyskali oświetle- 
nie ledowe w częściach wspólnych budynku. 
  Zakończył się remont windy w budynku Ni- 
cejska 1 oraz dwóch wind w budynku Sardyń- 
ska 8. W dwunastu budynkach na osiedlu 
trwa remont balkonów i loggii.
   Trwa wymiana podzielników c.o. w lokalach 
mieszkalnych i pawilonach usługowych.
  Na osiedlu zakończono prace na ulicy Capri 
obejmujące remont nawierzchni wraz z napra- 
wą chodników i budową nowych miejsc posto- 
jowych. Przeprowadzona została także reno- 
wacja lamp oświetlenia - wymieniono 11 
opraw typu LED, posadowiono trzy nowe latar- 
nie  z oprawami LED.
  Dział zieleni kontynuował cięcia pielęgna- 
cyjne żywopłotów i krzewów. Usunięto sporo 
wiatrołomów, jak również obumarłe sześć 
młodych nasadzeń (zostaną uzupełnione je- 
sienią). Wykoszono trawniki na placach za- 
baw. Uporządkowany został ogródek admini- 
stracji przy ul. Barcelońskiej 1. Regularnie 
czyszczono taflę  wody zbiornika retencyjnego.

STEGNY PÓŁNOC
  Ponieważ na osiedlu cały czas nie funkcjo- 
nuje Rada Osiedla, administracja zintensy- 
fikowała działania informacyjne dotyczące 
prowadzonych działań i sytuacji na osiedlu. 
Na stronie internetowej osiedla zamieszcza- 
ne są na bieżąco ważne informacje, wyniki 
przeprowadzonych przeglądów technicznych, 
ogłoszenia wywieszane są także na klatkach 
schodowych. 
   W związku z utrzymującym się zagrożeniem 
koronawirusem, cały czas administracja wy- 

konuje czynności zabezpieczające w budyn- 
kach.  Na bieżąco uzupełniane są zapasy środ- 
ków dezynfekujących oraz ochrony osobistej 
dla pracowników.
  Na osiedlu wykonywane są prace remontowe 
w częściach wspólnych. Finalizowane jest 
opracowanie dokumentacji technicznych oraz 
uzyskanie stosownych pozwoleń m.in. na re- 
monty elewacji budynków. 
 Zakończone i odebrane zostały prace pole- 
gające na wymianie oświetlenia zewnętrzne- 
go obejmujące wymianę fundamentów pod 
słupy, samych słupów oraz opraw oświet- 
leniowych. Nowe oświetlenie zostało wyko- 
nane na ulicach Batumi, Jałtańska, Krymska, 
Sewastopolska, Soczi, Warneńska, Złotych 
Piasków. Tym samym wymiana oświetlenia 
na osiedlu (realizowana od 2019 roku) 
osiągnęła półmetek: wymieniono 77 słupów, 
do wymiany pozostało ok. 80. Szacunkowy 
koszt ich wymiany to około 320 tys. zł.

STEGNY ROŻEK
  Dobiega końca remont fundamentów w pawi- 
lonie przy Burgaskiej 2, rozpoczęto także 
generalny remont dachu. W remontowanym 
pawilonie prawdopodobnie już we wrześniu 
ruszy nowy gabinet stomatologiczny oraz 
włoska pizzeria. Trwają prace związane z pie- 
lęgnacją zieleni. Osiedle boryka się z plagą 
gawronów, które niszczą samochody zapar- 
kowane na osiedlowym parkingu poprzez 
zrzucanie kamieni z dużej wysokości. W zwią- 
zku z tym administracja prosi o niedokarmia- 
nie ptaków. opr. red. na podstawie 

informacji od RO i AO

SZUKASZ LOKALU NA
    DZIAŁALNOŚĆ  GOSPODARCZĄ?

Sprawdź bieżącą ofertę  MSM „Energetyka”. 
Dostępne są lokale od 13 do 130 mkw na osiedlach:

 Bernardyńska     |  22 841 90 37         Sielce   |  22 841 38 86
     Stegny Płd.      |  784 640 258       Sadyba   |  22 642 98 42      
     Stegny Płn.      |  22 842 02 29 

WYSYŁKA 
ZAŚWIADCZEŃ 
O UWŁASZCZENIU 
WZNOWIONA
    
     Warszawa „odmroziła” w drugiej 
połowie lipca wysyłkę zaświadczeń           
o przekształceniu użytkowania 
wieczystego we własność. Do miesz- 
kańców wysyłane jest ponad 74 tys. 
dokumentów przygotowanych pod- 
czas pandemii. 
   Przypomnijmy: w związku z pandemią 
koronawirusa 1 kwietnia wysyłka 
dokumentów związanych z przekształ- 
ceniem została wstrzymana. Zaświad- 
czenia były jednak przez cały czas 
przygotowywane, stąd w ostatnim 
czasie kumulacja wysyłki. Wznowienie 
doręczania minimalnie wpłynęło na 
spółdzielnię - „Energetyka” w ostatnim 
czasie otrzymała zaledwie dwa nowe 
zaświadczenia. W rezultacie do kom- 
pletu brakuje już tylko dwunastu. Być 
może więcej zaświadczeń trafiło 
bezpośrednio do mieszkańców (odbior- 
cami są posiadacze wyodrębnionego 
prawa własności do lokalu), ale wydaje 
się, że do całkowitego zakończenia 
procesu uwłaszczenia jeszcze sporo 
wody upłynie w Wiśle. 

Reklama
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   „Kupię mieszkanie w tym budynku. Bezpośrednio! Za gotówkę”. 
„Młoda para kupi mieszkanie w tej okolicy. Rozważymy każdą ofertę”. 
Ulotki z takimi hasłami zasypują skrzynki pocztowe mieszkańców ca- 
łej Warszawy, w tym również właścicieli mieszkań w „Energetyce”.  
Wszystkie brzmią i wyglądają podobnie. Ogłoszenia są napisane od- 
ręcznie, a następnie odbite na ksero, każde podpisane imiennie,                   
z obietnicą zakupu bezpośredniego i za gotówkę.
   Jednak trzeba mieć świadomość, że dzwoniąc pod załączony numer 
najprawdopodobniej dodzwonimy się do osoby inwestującej w nieru- 
chomości. Mechanizm działania takiego biznesu jest podobny do te- 
go, w jaki sposób funkcjonują skupy samochodów. Inwestorzy kupują 
mieszkania od osób prywatnych po zaniżonych cenach, czasami re- 
montują, a następnie odsprzedają z zyskiem.Nie jest to mechanizm 
nielegalny, ale trzeba mieć świadomość, że w zamian za szybką tran- 
sakcję gotówkową, inwestor taki oczekuje atrakcyjnej - dla niego - ceny. 
Część takich ulotek może pochodzić od osób pracujących w biurze 
nieruchomości. Niektóre biura tworzą sobie w ten sposób bazę 
mieszkań, które wstawiają później do swojej oferty. Kiedy w Internecie 
pojawi się ogłoszenie właściciela, to pośrednik może już mieć  zainte- 
resowanych danym typem mieszkania. Trudno jednak oczekiwać, że 
agent pracujący w ten sposób będzie miał interes sprzedającego na 
pierwszym miejscu. Raczej będzie dążył do tego, żeby jak najszybciej 
sprzedać mieszkanie swojemu klientowi, kwestię atrakcyjnej dla sprze- 
dającego ceny stawiając na drugim miejscu.
   Jak poznać, że mieszkanie chce kupić inwestor, a nie „Ela i Marcin, 
którzy właśnie wzięli ślub i kochają Sadybę”? Osoba kupująca miesz- 

kanie inwestycyjnie będzie zadawać bardzo dużo szczegółowych py- 
tań dotyczących nieruchomości, np. jego wysokości, numeru księgi 
wieczystej itp. Czujność powinna również wzbudzić sytuacja, kiedy 
przez telefon umawia się jedna osoba, a na spotkanie przychodzi 
ktoś inny np. tłumacząc, że jest członkiem rodziny zainteresowa- 
nego. Ostatecznie umowa zakupu mieszkania jest zawierana nie na 
osobę fizyczną, a na spółkę. Im więcej niejasności pojawi się przy 
takim kontakcie tym większa powinna być nasza czujność. 
   Dzwonienie na ogłoszenia o sprzedaży mieszkania na ulotkach 
może być ryzykowne. Szansa, że po drugiej stronie telefonu będzie 
faktycznie miła para szukająca nowego lokum dla siebie jest minimal- 
na. Jednocześnie właściciel, ujawniając swoją chęć sprzedaży miesz- 
kania, wystawia się na nagabywanie osób, którym zależy na jak naj- 
niższej cenie zakupu. Sprzedając mieszkanie inwestorowi pamiętaj, 
że masz do czynienia z profesjonalistą, który na zakupie tańszych 
mieszkań opiera swój pomysł biznesowy.  Nawet jeśli bardzo zależy 
nam na szybkiej sprzedaży za gotówkę, lepiej samemu wystaw ogło- 
szenie lub skontaktuj się z rzetelnym agentem nieruchomości. Po- 
średnik pracujący na danym rynku pomoże wycenić wartość mieszka- 
nia tak, by sprzedaż była w miarę możliwości szybka, ale równocześ- 
nie najbardziej opłacalna.
    Trzeba też mieć świadomość, że ryzyko niekorzystnej transakcji, to 
nie jest najgorszy scenariusz. Zdarza się, że ulotki wykorzystują rów- 
nież oszuści, którzy pod pretekstem chęci zakupu, umawiają się na 
oglądanie mieszkania, a potem je okradają. Szczególnie narażone na 
takie praktyki są osoby starsze, które często szukają kupców właśnie 
przez takie ogłoszenia.

EKSPERT RADZI

„Młoda para kupi mieszkanie        
w tym budynku”, czyli dlaczego 
trzeba uważać na ulotki?

Kierownik administracji osiedla 
Stegny Południe wyróżniony

  Spółdzielcze Stowarzyszenie Kulturalne im. Stanisława Staszica uhonorowało Barto- 
sza Jagielskiego za wspieranie rozwoju kultury, rekreacji i sportu. Stowarzyszenie pow- 
stało w 2016 roku, jego prezesem jest Stefan Zajączkowski - twórca i wieloletni redak- 
tor miesięcznika „Tęcza Polska” wydawanego przez Krajową Radę Spółdzielczą. Nato- 
miast wśród założycieli Stowarzyszenia był m.in. Piotr Kłodziński - zmarły w lipcu 
prezes Zarządu MSM   „Energetyka”. W kapitule konkursu zasiedli prof. dr hab. Lech 
Królikowski, prof. dr hab. Bogdan Grzeloński oraz Wiesław Ochman. 
   To już kolejne wyróżnienie od Stowarzyszenia dla MSM „Energetyka”. W poprzednich 
edycjach za zasługi dla popularyzacji idei spółdzielczości została uhonorowana cała 
spółdzielnia, a wyróżnienia indywidualne odbierali także Janusz Gajda - przewodniczą- 
cy Rady Nadzorczej, Danuta Pisarczyk - główna księgowa, Małgorzata Sarzyńska - kie- 
rownik OEK „Sadyba” oraz Piotr Kłodziński.

Izabella Zielińska
Doradca ds. nieruchomości 
Potrzebujesz darmowej konsultacji w sprawie 
zamiany lub sprzedaży mieszkania?  Skontaktuj 
się ze mną. Tel. 797 272 448.

OEK „SADYBA” Z CERTYFIKATEM „MIEJSCE PRZYJAZNE SENIOROM”
    Ośrodek przy Korczyńskiej zyskał tytuł „Miejsce Przyjazne Seniorom”. Wyróżnienie przyznaje Warszawska Rada Seniorów oraz Urząd m.st. 
Warszawy przy współpracy z dzielnicowymi radami seniorów.
     „Miejsce Przyjazne Seniorom” to program mający na celu stworzenie systemu certyfikowania miejsc przyjaznych osobom starszym w  War- 
szawie. Powstały kryteria certyfikowania instytucji samorządowych, placówek służby zdrowia, ośrodków kultury, punktów usługowych 
i przestrzeni publicznej.  Promowane są miejsca bez barier architektonicznych, oferujące atrakcyjne i praktyczne dla seniorów zniżki oraz ulgi. 
Laureaci to przede wszystkim placówki, gdzie senior jest traktowany godnie, z należytym dla jego wieku szacunkiem oraz wyrozumiałością. 
Zaś personel jest  przeszkolony i poinformowany o tym jak komunikować się z seniorami.
   Certyfikat „Miejsce Przyjazne Seniorom” to nie nowość w spółdzielni. „Energetyka” została wyróżniona już w pierwszej edycji konkursu w roku 
2015. Wówczas spółdzielnię doceniono za wysoką  jakość przestrzeni publicznej przyjaznej osobom starszym.
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  Trudno oczekiwać, aby śmieci były este- 
tyczne, tym bardziej w obliczu mniejszych 
lub większych problemów z ich odbiorem 
na terenach osiedli. Nie znaczy to jednak, 
że nie warto przywiązywać uwagi do 
wyglądu altan śmietnikowych, których 
blisko dwieście  „zdobi” tereny „Energe- 
tyki”. Altany śmietnikowe mogą cieszyć 
oko, a ogrodzenie z siatki przykryte blachą 
falistą to zdecydowanie nie powinna być 
konstrukcja pożądana na osiedlach.

   Przypomnijmy: zgodnie z obowiązującymi 
przepisami za odbiór śmieci od mieszkańców 
odpowiada miasto, które zleca to wybranym 
w przetargach firmom, ale obowiązek zorgani- 
zowania miejsca do wyrzucania odpadów spo- 
czywa na właścicielach nieruchomości. Zmia- 
ny zasad segregacji odpadów wprowadzone 
przez rząd (pięć frakcji w miejsce trzech) spo- 
wodowały, że wiele nieruchomości stanęło 
przed koniecznością kosztownych moderniza- 
cji lub budowy nowych wiat śmietnikowych. 
Tylko w tym roku łącznie osiedla zaplanowały 
na modernizację  i budowę nowych altan astro- 
nomiczną kwotę 3 mln zł. 
   Jeśli chodzi o wymogi formalne, to odległość 
śmietników od budynków i terenów rekreacyj- 
nych, zgodnie z prawem budowlanym, wyno- 
si minimum 10 m, ale też nie więcej niż 80 m. 
W zależności od typu konstrukcji i wielkości 
wymagane jest albo zgłoszenie (do 35 mkw 
powierzchni), albo pozwolenie na budowę. 

W ofercie jest... wszystko
  Oferta w zakresie wiat śmietnikowych jest 
bardzo szeroka i zróżnicowana pod kątem 
wyglądu, jakości i ceny. Najprostsze rozwiąza- 
nie to ogrodzenie z siatki lub blachy przy- 
kryte dachem, najczęściej również z blachy 
falistej. Niestety, zwykle nie wygląda to zbyt 
estetycznie. Na szczęście rozwiązań jest bar- 
dzo dużo i tylko fantazja mieszkańców (oraz 
administracji) ograniczają możliwości moder- 
nizacji dotychczasowej, lub budowy nowej 
altany. Producenci oferują wiaty z blachy, bla- 
chy perforowanej, z siatki, z paneli blasza- 
nych, z desek lub paneli drewnopodobnych. 
Dachy wykonuje się z przezroczystego poli- 
węglanu komorowego lub litego, ze szkła 
hartowanego, szkła bezpiecznego lub blachy 
trapezowej. Konstrukcje mogą być pełne, ażu- 
rowe, mogą być z żaluzjami. Wielość form po- 
woduje, że nawet modele o nowoczesnym 
designie wpiszą się w krajobraz kilkudziesię- 
cioletnich osiedli. 
   Interesującym przestrzennie rozwiązaniem 
są gabiony – kosze z drutu wypełnione ma-   
teriałem kamiennym. Prostota ich konstrukcji 
i odpowiednie wkomponowanie w otoczenie 
pozwalają na uzyskanie spektakularnych efek- 

tów. Zaś specyficzna budowa po- 
zwala na łączenie ze sobą poszcze- 
gólnych modułów i tworzenie w 
ten sposób większych konstrukcji 
wykorzystywanych dziś na różne 
sposoby: na elewacjach, jako me- 
ble, ogrodzenia, murki. Konstruk- 
cja znana już wiele tysięcy lat temu 
obecnie cieszy się dużą popularno- 
ścią wśród architektów. 
   Współczesne wiaty potrafią być wyposażone 
przez producentów w autonomiczny fotowol- 
taiczny system zasilania, dzięki czemu wiata 
jest oświetlona i można zamontować elektro- 
niczny system otwierania bez konieczności 
sięgania po zasilanie zewnętrzne. Jeśli wiata 
stoi lub ma stanąć z dala od źródła prądu, to 
system z fotowoltaiką może być tańszy niż 
podłączenie zasilania. 
    Inne rozwiązanie wybrała Sadyba. Na zamó- 
wienie przygotowany został projekt altany, 
która ma spełniać warunki postawione przez 
osiedle - mowa tu o dużych altanach budo- 
wanych od początku do końca, nie o goto- 
wych projektach do złożenia i postawienia 
przed budynkiem. Nowe altany budowane bę- 
dą w oparciu o ten projekt w uzgodnionych        
z mieszkańcami lokalizacjach, co oznacza, że 
na osiedlu w tym zakresie zapanuje pewna 
spójność wizualna. Taką altanę spotkać już 
można np. przy ulicy Korczyńskiej (choć jesz- 
cze nie jest to konstrukcja skończona - całość 
ma zostać przykryta roślinami, które będą 
piąć się po specjalnym rusztowaniu), kolejna 
stanie przy Jaszowieckiej. 
   
Maskowanie wroga, czyli rośliny z pomocą
   Gdy w grę nie wchodzi modernizacja śmiet- 
nika, warto pamietać, że można go zamasko- 
wać wykorzystując do tego celu rozmaite ga- 
tunki i odmiany roślin. Obsadzenie pnączami 
nie tylko pozytywnie wpłynie na wygląd, ale 
także pomoże zniwelować nieprzyjemne za- 
pachy. Dużą rolę odgrywa odpowiedni dobór 
roślin – szczególnie ważne jest tu uwzględ- 
nienie gatunków szybko rosnących oraz od- 
pornych na zanieczyszczenia.  - W zależności 
od usytuowania altan, tj. rodzaj podłoża, 
obecność instalacji podziemnych, nasłonecz- 
nienie, proponujemy obsadzenie altan roślin- 
nością zimozieloną, jak bluszcz pospolity, 
czy żywotnik zachodni, krzewami odpornymi 
na warunki miejskie lub pnączami, np. wino- 
bluszcz pięciolistkowy, lub roślinami w gazo- 
nach betonowych - mówi Olga Gontarek, spec- 
jalista ds. zieleni z administracji osiedla Stegny 
Południe. Dzięki odpowiedniemu doborowi 
rośliny w ciągu kilku lat zakryją całą altanę 
śmietnikową. Atutem pnączy jest to, że wy- 
starcza im niewielki fragment gruntu, a zre- 
wanżują się długością pędów i liczbą liści zbli- 

żoną do średniej wielkości drzewa.
    „Drugą linię zasieków” stanowić mogą krze- 
wy czy żywopłot w bliskim sąsiedztwie altan. 
Tu z doborem roślin najlepiej decyzję zosta- 
wić specjalistom, bo dużo zależy od nasło- 
necznienia, czy typu gleby. Wiele jest jednak 
gatunków mało wymagających a efektownych 
i szybko rosnących - nawet do 2–3 metrów 
rocznie. Eksperci radzą też, by w kompozycji 
tworzyć zwarte grupy z kilku pasm nasadzeń, 
szczególnie od strony okien budynków.
  Ostrożnie trzeba podchodzić do nasadzeń ro- 
ślin pachnących.  Przyjemny zapach kwitną- 
cych roślin, takich jak lipy czy jaśminowce, 
przytłumi nieco nieuniknioną woń odpadów. 
Gorzej, jeśli z altany dochodzi bardziej odór 
niż zapach (co niestety nie jest rzadkością na 
osiedlach wskutek zbyt rzadkiego odbioru)         
- wówczas połączone zapachy mogą stać się 
trudne do zniesienia.

A gdyby tak chować śmieci pod ziemię...
   Na osiedlach raczej nie ma co liczyć w naj- 
bliższym czasie na chyba najlepszy system 
gromadzenia śmieci, czyli pojemniki półpod- 
ziemne, których nie dość, że w większości nie 
widać, to jeszcze trzymane w chłodniejszych 
warunkach pod ziemią śmieci wolniej się roz- 
kładają. Taki system musiałby zostać wprowa- 
dzony szerzej w Warszawie, gdyż wymaga in- 
nego typu śmieciarek (I sporych inwestycji ze 
strony spółdzielni).  Ale nie znaczy to, że nie 
warto szukać sposobu zneutralizowania śmiet- 
ników, które „zdobią” osiedla.

Mariusz Ilnicki

POŻYCZKI 
 POZABANKOWE

BEZ BIK, BIG, KRD, US, ZUS
Pod zastaw nieruchomości 

Do 70% wartości nieruchomości, 
 Od 1,25% miesięcznie 

Zapraszam do kontaktu:
Tel: 660 712 917 
 Tel: 605 905 602

Reklama

WIATY ŚMIETNIKOWE TO ZŁO KONIECZNE NA OSIEDLACH. ALE JEŚLI  JUŻ MUSZĄ BYĆ, TO NIECH BĘDĄ ESTETYCZNE

ŚMIETNIKI NIE MUSZĄ BYĆ BRZYDKIE

Nowa altana na Sadybie, ul. Korczyńska. 
Docelowo zostanie zamaskowana roślinnością.
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SPÓŁDZIELNIA W OBIEKTYWIE

AKTYWNY RELAKS 
W PARKU DYGATA .
Joga, zumba, streching - OEK 
„Sadyba” proponuje ćwiczenia 
na świeżym powietrzu. A ideal- 
nie nadaje się do tego pobliski 
Park Dygata. Zajęcia z instruk- 
torami odbywały się przez cały 
sierpień: ostatnie zaplanowano 
na 25 i 27 sierpnia na 18.30. 
Zajęcia odbywają się oczywiście 
z zachowaniem zasad bezpie- 
czeństwa. Opłaty na zasadzie 
wolnych datków.

ADMINISTRACJE ZE STREFAMI 
BEZPIECZEŃSTWA.

Biura administracji pracują normalnie       
i przyjmują mieszkańców, ale wszystko 
odbywa się z zachowaniem zasad 
bezpieczeństwa. Na Stegnach Północ 
w tym celu przeprowadzono poważ- 
niejsze prace: wstawiono specjalne 
drzwi z okienkiem przez które odbywa 
się kontakt z interesantami. 

„PÓŁNOC” ROZŚWIETLONA LEDAMI.
Zakończył się kolejny etap wymiany starych lamp na 
ulicach osiedla Stegny Północ. Łącznie, od 2019 
roku, wymieniono 77 lamp - wszystkie na nowe, 
ledowe, więc energooszczędne. Do zakończenia 
całego procesu modernizacji pozostała wymiana  
80 lamp. Łączny koszt prac to około 500 tys. zł.

KINO PLENEROWE NA STEGNACH.
Cztery letnie niedzielne wieczory spędzić można było oglądając pod 
chmurką klasyki polskiego kina, takie jak „Kingsajz”, czy „Nie lubię 
poniedziałku”. Pokazy miały miejsce na terenie Szkoły Integracyjnej przy 
ul. św. Bonifacego 10. To realizacja projektu złożonego w ramach budżetu 
obywatelskiego przez Beatę Owczarek z ramienia Ośrodka Kultury 
Aktywne Stegny (w tym roku również można głosować na taki projekt). 
Ostatni w tym roku seans zaplanowano na 30 sierpnia, godz. 20.00. 
Obejrzeć będzie można „Akademię Pana Kleksa”. 

NOWA INWESTYCJA. Coraz mocniej swoje miejsce w krajobrazie Sielc zaznaczają dwa budynki 
mieszkalne realizowane przez „Energetykę” przy ul. Zwierzynieckiej. Na tyłach biura Zarządu                  
i administracji osiedla Sielce, w miejscu starych pawilonów, powstaje 169 mieszkań. 

DZIELNICA SFINANSOWAŁA GRY I ZAJĘCIA 
         NA  IDZIKOWSKIEGO. 
Na osiedlu Idzikowskiego latem  sporo się działo, 
nie brakowało bowiem oryginalnych zajęć, gier         
i zabaw. Dzięki dofinansowaniu z Urzędu Dziel- 
nicy Mokotów na wniosek Stowarzyszenia 
Aktywni dla Stegien, odbywały się darmowe 
zajęcia dla starszych i młodszych. Były zajęcia 
kulinarne, warsztaty z robienia naturalnych 
kosmetyków, a na boisku osiedlowym gra                    
w Bumper Ball oraz strzelanie z łuku. 
Organizatorem zajęć była firma Studio Pasji.
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   Spółdzielnia mieszkaniowa z definicji służy do zaspokajania po- 
trzeb mieszkaniowych poprzez dostarczanie jej członkom i ich 
rodzinom lokali mieszkalnych i innych. Ale co to właściwie znaczy?  
Rozpoczynamy w M6 cykl, w którym będziemy starali się wyjaśnić 
w prosty sposób zasady funkcjonowania spółdzielni mieszkanio- 
wej i jej organów, prawa, ale i obowiązki członków. W szczególno- 
ści intencją cyklu będzie pokazanie praktycznego wymiaru życia         
w spółdzielni.
    Jak stwierdzono powyżej: spółdzielnia mieszkaniowa służy do za- 
spokajania potrzeb mieszkaniowych poprzez dostarczanie jej człon- 
kom i ich rodzinom lokali mieszkalnych i innych. Oczywistym jest, 
że nie jest to możliwe bez pieniędzy. 
   Obieg pieniędzy w spółdzielni mieszkaniowej odbywa się jednak 
inaczej niż w typowej firmie. Można powiedzieć, że funkcjonują 
dwa krwiobiegi. Zarówno bowiem w ramach planu działalności 
całej spółdzielni, jak i planach poszczególnych osiedli istnieje po- 
dział kosztów i przychodów na tzw. gospodarkę zasobami miesz- 
kaniowymi i pozostałą działalność gospodarczą. Dzieje się tak po- 
nieważ zasadniczo spółdzielnia mieszkaniowa nie może zarabiać 
na swoich członkach, ale może zarabiać dla swoich członków. 
   Dlatego do gospodarki zasobami mieszkaniowymi są zaliczane           
- w uproszczeniu - koszty i przychody ściśle związane z lokalami 
mieszkalnymi i lokalami wykorzystywanymi na potrzeby własne 
spółdzielni (czyli siedziby administracji, biuro Zarządu). W tym roz- 
rachunku koszty ponoszone przez spółdzielnię powinny równo- 
ważyć się z przychodami. Koszty te dzielą się na dwie składowe: 
opłaty niezależne i zależne od spółdzielni. W przypadku pierwszej 
kategorii rolę spółdzielni można sprowadzić do pośrednika - zali- 
czamy tu m.in. opłaty za centralne ogrzewanie, wodę, odpady, 
energię elektryczną zużywaną w części wspólnej w budynku, opła- 
ty z tytułu obciążeń podatkowych. „Energetyka” pobiera opłaty               
i przekazuje je dostawcom usług, czy organom pobierającym 
podatki. Natomiast opłaty zależne od spółdzielni to koszty remon- 
tów i konserwacji, sprzątania, ochrony, funkcjonowania całej spół- 
dzielni od wynagrodzeń dla pracowników po koszty organizacji 
WZCz i zebrań osiedlowych. Jeśli na koniec roku ów bilans - rozlicza- 
ny na poziomie poszczególnych nieruchomości - jest na minusie,  
w kolejnym roku powinien zostać wyrównany poprzez odpowied- 
nie podniesienie opłat. Jeśli z kolei jest na plusie, nadwyżka jest za- 
liczana na poczet opłat w następnym roku. Średnio dla wszystkich 
osiedli poziom opłat niezależnych od spółdzielni to 5,43 zł od mkw 
mieszkania miesięcznie, a zależnych to 4,98 zł od mkw mieszkania 
miesięcznie (dane za 2018 r.). Warto też odnotować skalę tego bi- 
lansu dla całej „Energetyki” -  to około 120-130 mln zł rocznie.
   Eksploatacja pozostałych lokali (czyli przeznaczonych na wyna- 
jem) oraz inne zdarzenia gospodarcze niezwiązane bezpośrednio 
z lokalami mieszkalnymi oraz powstające w tym procesie koszty          
i przychody są zaliczane do pozostałej działalności gospodarczej. 

Tu zaliczana jest także działalność społeczna, wychowawcza, kul- 
turalna i sportowa. Spółdzielnia mieszkaniowa ma bowiem prawo 
prowadzić działalność gospodarczą, jeśli nie jest ona związana         
z głównym celem, jaki jej przyświeca – zaspokajaniem potrzeb 
mieszkaniowych jej członków. Działalność taka jest prowadzona 
na podstawie statutu oraz odrębnych przepisów. 
  W MSM „Energetyka” dochód z pozostałej działalności gospodar- 
czej powstaje z kilku źródeł. Pierwsze to dochody poszczególnych 
nieruchomości - z ich powierzchni wspólnej, przysługujące człon- 
kom i właścicielom danej nieruchomości w wysokości, w jakiej tam 
powstały. Drugie źródło to dochód z majątku wspólnego spółdziel- 
ni. W „Energetyce” wynajem powierzchni usługowych jest działalno- 
ścią bardzo korzystną dla mieszkańców, choć te korzyści niestety 
nie rozkładają się równo pomiędzy poszczególne osiedla ze wzglę- 
du na różną liczbę lokali do wynajmu. Osiedla łącznie dysponują lo- 
kalami usługowymi o powierzchni 21,6 tys. mkw - to powierzchnia 
równa 3,5 pełnowymiarowym boiskom piłkarskim i porównywalna 
z średniej wielkości biurowcem  (np. powstający na tyłach Rotundy 
wieżowiec liczący 94 m wysokości oferuje 31 tys. mkw powierzchni 
do wynajęcia). Przychód z wynajmu lokali usługowych w ubiegłym 
roku przekroczył 19 mln zł. Nie jest to oczywiście czysty zysk, bo 
spore są też koszty związane z utrzymaniem tych nieruchomości 
(ponad 9 mln zł).  Swój udział w zysku mają też środki zgromadzo- 
ne w Centralnym Funduszu Remontowym (CFR). Na koniec 2019 r. 
jego stan wynosił 43,8 mln zł, z czego wolne środki to ponad 29,8 
mln zł. Lokowane są one na lokatach terminowych, a uzyskane w ten 
sposób oprocentowanie wchodzi w skład nadwyżki bilansowej biu- 
ra Zarządu. W ostatnim roku było to około 1 mln zł, pamiętać jed- 
nak trzeba, że obecnie uzyskanie atrakcyjnego oprocentowania jest 
bardzo trudne. 
     Warto też wiedzieć, że prawo dopuszcza jeszcze inne możliwości 
działalności gospodarczej dla spółdzielni mieszkaniowych. To np. 
zarządzanie nieruchomościami nienależącymi do spółdzielni, lub 
działalność stricte deweloperska. 
    Zgodnie z prawem, dochód z działalności gospodarczej może być 
przeznaczony na pokrycie kosztów eksploatacji i utrzymania nie- 
ruchomości, prowadzenie działalności społecznej, wychowawczej, 
kulturalnej i sportowej oraz na potrzeby własne spółdzielni. 
Szczegółowe decyzje o podziale podejmuje Walne Zgromadzenie 
Członków. A od lat jest co dzielić - za rok 2019 spółdzielnia wypra- 
cowała 7,45 mln zł i to już po zapłaceniu podatku dochodowego. 
Niestety - od 2007 r. dochód ten podlega bowiem opodatkowaniu 
podatkiem dochodowym od osób prawnych, w rezultacie czego 
„Energetyka” płaci z tego tytułu nawet 2 mln zł rocznie. 
    Duża liczba lokali usługowych i ich w miarę dobra lokalizacja, a tak- 
że potężne środki zgromadzone w CFR sprawiają, że MSM „Energe- 
tyka” od lat jest w dobrej sytuacji finansowej. Nie posiada też żadne- 
go zadłużenia.

NOWY CYKL M6: SPÓŁDZIELCZOŚĆ MIESZKANIOWA W PRAKTYCE I NA PRZYKŁADACH

SKĄD SPÓŁDZIELNIA MA PIENIĄDZE 
I CO Z NIMI ROBI?

Pokazy filmowe „Wieczne lato”
Wybrane czwartki, piątki i 
soboty, FINA Wałbrzyska 3/5. 
Plenerowe pokazy filmowe 
podzielone na trzy cykle: 
miłość, muzyka, przygoda.

  Kino w Łazienkach
1 i 8 września, 21:00, 
Łazienki Królewskie, strefa 
leżakowania. Ostatnie pokazy 
letniego cyklu: „Czwarta wła- 
dza” oraz „Cudowny chłopak”.

 Pianokrąg IV / Bartek Wąsik            
– program autorski. 
13 września, 18:00, 
Królikarnia.Recital fortepia- 
nowy jednego z czołowych 
polskich wykonawców.

Bezpłatny Kurs Samoobrony 
dla Kobiet.  
Od 19 września, Dorożkarnia. 
Bezpłatne zajęcia w ramach 
Budżetu Obywatelskiego. 
4 spotkania po 2 godziny.

Serwis internetowy specjalnie dla Czytelników M6 informuje o darmowych wydarzeniach 
na Mokotowie i nie tylko. Szczegóły oraz więcej wydarzeń na waw4free.pl.
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Zespół obiektów sportowych Warszawianka swoją świetność ma już 
dawno za sobą. Gdyby jednak projekt został zrealizowany w całości    
i  bez ingerencji w oryginalną koncepcję, mielibyśmy w sąsiedztwie 
nie tylko znakomity kompleks sportowy, ale też perłę architektury. 

   „W tym miejscu chciałbym podać chociaż jeden przykład, przykład 
poetycko-przestrzennego wykładu o Ziemi, o możliwości koegzystencji 
Natury i Działalności Człowieka, który Jerzy wraz z zespołem zawarł       
w realizacji trzech form o różnych relacjach z niebem i horyzontem, na 
terenach stadionu „Warszawianka” w Warszawie. Chodzi tutaj po pierw- 
sze o formę stadionu, która umożliwia każdemu z nas fizyczne odczu- 
cie i przeżycie skali Ziemi: stadion będący elementem mezoskali wpiera 
się „plecami” w element makro skali - skarpę Wisły, a więc skalę kraju              
i szerzej” -  pisał twórca teorii Formy Otwartej, Oskar Hansen, o założe- 
niach architektonicznych „Warszawianki”. 
   Z tekstem, który zawiera meritum informacji o fenomenie ośrodka 
sportowego doskonale zaprojektowanego i brawurowo jak na owe czasy 
zespolonego z ukształtowaniem skarpy wiślanej, można zapoznać się 
w całości w Monografii Jerzego Sołtana (Wyd. Muzeum Akademii Sztuk 
Pięknych, 1995 r.). W tej syntetycznej i jakże poetyckiej charakterystyce 
architektura całego kompleksu ujmowana jest jako zbiór poszczegól- 
nych grup urządzeń sportowych, które wkomponowano w wymodelo- 
wany system tarasów, wykorzystując przy tym naturalną morfologię 
skarpy. „Każdy z tych tarasów, odmiennie kształtowany i zawierający in- 
ny program użytkowy, korzystać miał z widoków coraz to odmiennych, 
w wyniku różnic wysokościowych i innego sąsiedztwa” - pisał Paweł Gier- 
goń na portalu sztuka.net. 
   Ten malowniczy i bezkresny widok na równinę starorzecza Wisły, wów- 
czas nie zmącony jeszcze żadną architekturą stał się dla twórców „War- 
szawianki” nadrzędną wartością, której podporządkowano wszelkie 
założenia projektowe. Klamrą spinającą te wytyczne była organiczna 
łączność i ścisły związek planowanej architektury z dziedzinami sztuki 
takimi jak malarstwo, czy rzeźba. Dodajmy, że zespół twórców tego wy- 
jątkowego założenia krajobrazowo - architektonicznego składał się z wy- 
bitnych przedstawicieli polskiego środowiska artystycznego. Tworzyli 
go m.in. architekci Jerzy Sołtan i Zbigniew Ihnatowicz oraz Wojciech Fan- 
gor, malarz, grafik, rzeźbiarz. Grupa działała w obrębie powstałych przy 
Akademii Sztuk Pięknych Zakładów Artystyczno-Badawczych. 
    Ta eksperymentalna jednostka jako jedyna w kraju stała się przystanią 
odważnego i śmiałego projektowania wykraczającego poza ramy obo- 
wiązującej doktryny realizmu socjalistycznego. Opuszczające tę pra- 
cownię projekty były w pewnym sensie dziełami sztuki łączącymi w spój- 
ną całość elementy architektoniczne, wzornicze, malarskie, urbanistycz- 
ne. „Uważam - mówi Fangor - że dziś architektura ma ścisły związek              
z malarstwem i rzeźbą. Plastyka jest organicznie związana z architekturą, 
warsztaty te muszą się uzupełniać” - mówił artysta w rozmowie z Ireną 
Bielińską na łamach „Stolicy” w 1956 r. Wdrażanie nowatorskich rozwią- 
zań we współczesną przestrzeń duszącą się we mgle socjalistycznych 
idei było ryzykowną próbą odnowy dotychczasowej monumentalnej 
architektury i chęcią przełamania dotychczasowych standardów w pro- 
jektowaniu. 
    Zgodnie z tymi założeniami powstała „Warszawianka”, pierwszy zreali- 
zowany projekt Zakładów Artystyczno-Badawczych i jednocześnie wiel- 
ki architektoniczny sukces uhonorowany w 1972 r. tytułem „Mistera 
Warszawy”. „Kompleks sportowy miał powstać na zboczu wiślanej skar- 
py na Mokotowie, w pobliżu klasycystycznego pałacu Królikarnia z jed- 
nej, a modernistycznego kościoła św. Michała z drugiej strony. Pro- 
jektanci z ZAB wzięli pod uwagę jednak nie architektoniczny, a krajobra- 
zowy kontekst” - pisała Anna Cymer na portalu culture.pl. Wtopiony          
w teren rozległy kompleks z zespołem urządzeń sportowych umiejętnie 

wkomponowanych w otoczenie, chronił z każdego miejsca widok na 
równinę starorzecza Wisły, bezcenny dla twórców tej unikalnej kon- 
cepcji. 
    Realizacja obiektu podzielona była na dwa etapy. Zasadnicza część 
„Warszawianki” z wrzeźbionym w masę skarpy stadionem lekko- 
atletycznym przewidzianym dla 7000 widzów powstała w latach 
1956-62. Realizacja prac drugiego etapu, w którym ukończono ką- 
pieliska wyposażone w dwa otwarte baseny trwała od 1964 do 1972 r. 
Nie powstał niestety, nad czym zapewne ubolewa współczesne 
środowisko architektów, uwzględniony w planach olbrzymi budynek 
pływalni. Intrygująca była w nim zaprojektowana przez Jerzego 
Sołtana i plastycznie zinterpretowana przez Wojciecha Fangora i Wie- 
sława Nowaka koncepcja elewacji wschodniej, do złudzenia przypo- 
minająca plaster dziurawego sera. Propozycja ta do dziś pozostaje 
jednym z najlepszych projektów w powojennych dziejach sztuki pol- 
skiej. Nie powstała, bo nie uzyskała akceptacji Zbigniewa Ihnatowi- 
cza. Nie wybudowano także pawilonu kawiarni, który miał optycznie 
odciążać pokaźną kubaturę budynku pływalni stanowiącej jeden            
z ważniejszych akcentów kompozycyjnych w całym założeniu. 
     Formowanie ośrodka sportowego sprowadzało się przede wszyst- 
kim do właściwego ukształtowania terenu i zastosowania rozwiązań 
stabilizujących i wzmacniających wymodelowany grunt. W tym celu 
opracowano specjalny system murów oporowych, które zgodnie           
z założeniami projektowymi miały tworzyć integralną całość z podło- 
żem wpisując się w jego naturalny kształt. Innowacyjność pomysłu 
przypisywana Lechowi Tomaszewskiemu polegała na łączeniu ze 
sobą poszczególnych modułów - niewielkich prefabrykatów betono- 
wych o ażurowej konstrukcji w dowolnej długości układ. Mur wzno- 
szony był bez fundamentów, a w wiązanych ze sobą elementach 
(układano je na zaczepy) zrezygnowano ze stali zbrojeniowej. Zinte- 
growany z podłożem trwale stabilizował nadaną mu formę, czyniąc 
ją gotową pod aranżację różnymi grupami urządzeń sportowych. 
Każdej z dyscyplin starano się zapewnić optymalne warunki klima- 
tyczne. Tereny do plażowania dzięki tarasowemu położeniu otrzy- 
mały lepsze nasłonecznienie i osłonę od wiatru, a przez nadanie bu- 
dynkom i układom ziemnym odpowiedniego kształtu oraz wykorzy- 
stanie różnic terenowych zadbano o naturalną wentylację kompleksu. 
    Warszawianka swoją świetność ma już dawno za sobą. Wyrazistość 
tej unikalnej koncepcji przestrzennej głęboko przeanalizowanej            
i poprzedzonej wieloma propozycjami projektowymi, w ostatniej 
dekadzie XX wieku zaczęła powolnie rozmazywać się w krajobrazie, 
sukcesywnie tracąc swoją czytelność. Przyczyniła się do tego bez- 
myślna ingerencja w przestrzeń kompleksu poprzez agresywne 
wprowadzenie zabudowy mieszkaniowej, likwidację otwartych ką- 
pielisk czy szereg innych zaniedbań potęgujących degradację obiek- 
tu. Z dawnego kompleksu sportowego, do dziś zachował się jedynie 
masyw sztucznego wzgórza i pawilon tenisowy. Pamięć o tym wy- 
jątkowym dziele koegzystencji architektury z krajobrazem nigdy nie 
ulegnie zatarciu, a pomimo upływu czasu wciąż można odnaleźć tu 
pozostałości tej jednej z najbardziej interesujących wizji architekto- 
nicznych poświęconej sportowi jaka powstała po wojnie.

KORZENIE MOKOTOWA: KOMPLEKS SPORTOWY            
SKS WARSZAWIANKA 

A MOGŁO BYĆ TAK 
PIĘKNIE...

Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Uwaga! Podpalacz 
na balkonie
   
     - Wiem bardzo dużo o moich sąsiadach,  bezdzietnym małżeństwie, 
mieszkającym piętro wyżej - zwierzyła mi się właścicielka kawalerki 
w wieżowcu na Stegnach Południe.  - Wie pani, jego ścigają za długi, 
ciągle się tłumaczy, że wkrótce odda pieniądze i przeprasza, bardzo 
uniżenie. On się płaszczy przed kimś, a ona regularnie o 10 rano, 
kiedy w domu nie ma już nikogo, opowiada przyjaciółce Wandzie          
o jakimś Karolu. Nazywa go ciachem. Codziennie mam relację, jak 
ten romans rozkwita, znam coraz więcej szczegółów, również 
intymnych; niekiedy słucham z zażenowaniem. 
    - To niech pani nie słucha - odpowiedziałam niezbyt grzecznym 
tonem, bo postanowiłam nie kontynuować tej znajomości zawartej 
w czasie porannego spaceru z naszymi psami. 
    - Chodzi o to, że nie mogę - szczerze westchnęła moja rozmówczyni. 
Oni większość rozmów telefonicznych załatwiają na balkonie, 
pełnym głosem. Musiałabym co chwilę zamykać okna, czy drzwi na 
moją loggię. Po to sadziłam wiosną pelargonie, aby latem posiedzieć 
wśród nich z filiżanką kawy. 
     Oto klątwa telefonii komórkowej.  Jak w tej reklamie, w której 
sypiająca ze swym właścicielem „komórka” nie chce ustąpić miejsca 
jego żonie. W ciemnościach nocy błyszczy SMS: zawsze będę przy 
tobie. 
    A może to atawizm, wiejski zwyczaj rozmowy przez płot, przenie- 
siony do miasta? Albo transplantowany znad Morza Śródziemnego 
symptom kultury południowców, od lat porozumiewających się              
z balkonów, co szczególnie się uwidoczniło teraz, w czasie pandemii? 
Tak, czy inaczej - nieposzanowanie prawa sąsiada do spokoju               
w jego czterech ścianach (i ich przedłużeniu) jest świadectwem 
cywilizacyjnego barbarzyństwa. 
    Nie chodzi tylko o głośne rozmowy na balkonie przez telefon, czy 
w grupie biesiadników, którzy odeszli od stołu. Takim ekshibicjoni- 
stycznym wyczynom na świeżym powietrzu często towarzyszy 
drugi nałóg - palenie papierosów. W mieszkaniu z jakichś względów 
nie można, na wspólnym korytarzu też zabronione, a na kawałku 
balkonowej podłogi puszczenie dymka, to sama przyjemność. 
Wielu palaczy nie używa w tym miejscu popielniczki. Niedopałki 
rzuca się na dół, trzeba tylko uważać, by nie trafić w przechodnia. 
Pod koniec lipca administracja osiedla Stegny Południa wywiesiła na 
klatkach schodowych pismo z informacją, że zgodnie regulaminem 
porządku domowego wyrzucanie niedopałków papierosów z okien 
na zewnątrz budynku jest zabronione, bowiem żarzące się niedo- 
pałki stwarzają zagrożenie pożaru w mieszkaniach usytuowanych 
na niższych kondygnacjach. 
   Ostrzeżenie surowe, nie ma w nim zwrotu „prosimy bardzo”, bo też 
jest powód do determinacji - kilka tygodni temu spłonęła od rzuco- 

nego papierosa loggia w wysokim bloku w pobliżu ulicy Sobieskiego. 
Na szczęście, ogień nie dostał się do zagrożonego lokalu. Sprawcy 
nie ustalono, gdyż na wielu balkonach poszczególnych pięter w tym 
budynku widziano osoby palące papierosy. Po akcji straży pożarnej 
mieszkańcy, którzy wyposażyli swoje loggie w parasole przeciw- 
słoneczne szybko zdemontowali te urządzenia. Jako, że wystają 
poza poręcz balkonu, łatwo mogą stać się miejscem lądowania 
rozżarzonego niedopałka. 
     Pismo z pieczątką administracji osiedla na klatkach schodowych. 
Tylko tyle można było zrobić. Regulaminy porządku domowego            
w spółdzielniach mieszkaniowych powstają na mocy uchwały, która 
nie ma statusu prawnego. A zatem nie podlegają przymusowej egze- 
kucji w przypadku ich naruszenia. W osiedlach, gdzie przeważają 
wieżowce, walka z palaczami wydaje się beznadziejna nie tylko                  
z powodu trudności w złapaniu za rękę sprawcy zaprószenia ognia. 
Mam wrażenie, że przeganianie ich z balkonów nie zyskałoby 
powszechnej akceptacji. Członkowie spółdzielń mieszkaniowych są 
z reguły admiratorami zasady: wolnoć Tomku w swoim domku,                 
a balkon nie jest miejscem publicznym. W polskim prawie zakaz 
palenia papierosów na otwartej przestrzeni przypisanej do właścicie- 
la mieszkania nie istnieje. Podobnie jak zakaz grillowania w tym 
miejscu. Choć w tym drugim przypadku, jeśli na wezwanie przyjedzie 
straż pożarna, można zapłacić 500 zł mandatu. „Puszczanie dymka” 
na balkonie sąsiadującym z innym lokalem nie jest też ujęte w 
ustawie antynikotynowej. 
    Udręczeni sąsiedzi mogą się odwołać się do kodeksu wykroczeń. 
Zawarty tam artykuł 82 § 1 pkt 1 stanowi, że „kto dokonuje czynności 
(…), polegających na niedozwolonym używaniu otwartego ognia, 
paleniu tytoniu i stosowaniu innych czynników mogących zainicjować 
zapłon materiałów palnych, podlega karze aresztu, grzywny, albo 
karze nagany”. Ewentualnie, pozostaje wniesienie pozwu do sądu         
z powołaniem się na art. 144 kodeksu cywilnego. Stanowi on: 
„Właściciel nieruchomości powinien przy wykonywaniu swego 
prawa powstrzymywać się od działań, które by zakłócały 
korzystanie z nieruchomości sąsiednich ponad przeciętną miarę, 
wynikającą ze społeczno-gospodarczego przeznaczenia 
nieruchomości i stosunków miejscowych”. Niestety, pozywający 
musi udowodnić winę pozwanego i to nie wedle swego widzimisię, 
najlepiej ekspertyzą biegłych. To kosztowna procedura, a jej finał 
jest zwykle bardzo odwleczony w czasie.
     Może lepiej więc stosować tzw. pozaprawne możliwości nacisku. 
Mogą nim być ostracyzm lokatorski, napiętnowanie niepoprawnych 
balkonowych gaduł i palaczy przez radę domu i zgłaszanie takich 
faktów do administracji, podjęcie próby  zmiany regulaminu 
porządku domowego...
    Pokorne godzenie się na sąsiedzkie uciążliwości w przekonaniu, że 
trudno, taki już jest los mieszkania w mrowiskowcu, tylko rozzuchwala 
barbarzyńców.

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
14 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien                                                               

z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

   Miasto przeznaczy blisko 7 mln zł na szczepienia przeciwko 
grypie dla warszawskich seniorów. W obecnej edycji programu 
na lata 2020-2023 mieszkańcy Warszawy w wieku 65 lat i wię- 
cej mogą się szczepić przez cały sezon grypowy, tj. od jesieni 
aż do końca marca.

   Jak szacuje Światowa Organizacja Zdrowia (WHO), każdego roku na grypę choruje 5-15 proc. populacji na świecie, czyli między 330 mln a 1,5 
mld ludzi. W Polsce w sezonie grypowym 2019/2020 zanotowano łącznie ponad 3,4 mln zgłoszeń przypadków zachorowań lub podejrzeń za- 
chorowań na grypę, których szczyt przypadł na luty. Z danych stołecznej Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej wynika, że w Warszawie 
takich zgłoszeń odnotowano ponad 114 tysięcy.
   Aby zmniejszyć zachorowalność na grypę i infekcje grypopodobne oraz ograniczyć powikłania z powodu wirusa, jesienią w Warszawie rozpocz- 
nie się szeroki program szczepień przeciwko grypie dla mieszkańców powyżej 65. roku życia - będzie z niego mogło skorzystać ponad 50 tys. 
seniorów. „Grypa 65+” to jeden z najstarszych stołecznych programów profilaktyki zdrowotnej prowadzony od 2004 r. W ubiegłym roku z progra- 
mu skorzystało blisko 50 tys. warszawskich seniorów. W ostatnich latach program realizowało ponad 80 podmiotów leczniczych w ok. 170 
placówkach na terenie Warszawy. 

PROGRAM GRYPA 65+. 
WARSZAWA SFINANSUJE SZCZEPIENIA

źr.  um.warszawa.pl
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    Nieustannie zapraszamy do Podzielni na Naszym Podwórku przy ul. Czarnomorskiej 11, która działa od 
poniedziałku do piątku od 7.00 do 22.00. To nowa inicjatywa społeczna, która cieszy się olbrzymim 
zainteresowaniem. 
    Mieszkańcy bardzo zaangażowali się w działanie. Często umawiają się na wspólne porządki. Dbają o prze- 
strzeganie zasad. Z tych spotkań narodziło się lub odświeżyło wiele przyjaźni. Dzięki grupie na Facebooku 
„Podzielnia na Naszym Podwórku” (liczy aż 2800 członków) znacznie poprawiła się komunikacja pomiędzy 
mieszkańcami, którzy sygnalizują tam swoje potrzeby, składają podziękowania i oferują pomoc. Wspólnie 
są rozwiązywane trudności. Nawiązuje się kontakt z osobami o podobnych zainteresowaniach, a spotkania 
w Podzielni pozwalają odreagować i w miłej atmosferze spędzić czas przy okazji robiąc coś pożytecznego 
oraz niebagatelnie ważnego w aspekcie ochrony środowiska. 
     Fenomenem tego miejsca nie jest wyłącznie uratowana żywność czy produkty, ale odrodzenie bardzo 
dobrych zachowań społecznych, które mają szanse odbywać się w rzeczywistym miejscu i czasie, a których 
jedynie uzupełnieniem jest komunikacja za pomocą Internetu. 
     Dla tych, którzy jeszcze nie odwiedzili Podzielni na Naszym Podwórku przedstawiamy kilka przykładów 
całkiem sprawnych artykułów, których mało kto spodziewałby się w takim miejscu, a były to: telefony komór- 
kowe, laptopy, monitory, przenośne odtwarzacze DVD, tablety, dron, nowe rolki, nowe łyżwy, zestawy dla 
dzieci (gondola, spacerówka, nosidełko), elektroniczne instrumenty muzyczne, ekspresy do kawy, suszarki 
do włosów, prostownice do włosów, lampy do hybrydy.
     Jest to tylko namiastka tego co można znaleźć w Podzielni oprócz części garderoby dla każdego i w każ- 
dym rozmiarze, artykułów gospodarstwa domowego, bibelotów, rękodzieła. Jeżeli nawet czegoś nie ma            
w danym momencie, to wystarczy napisać post na grupie Podzielnia na Naszym Podwórku i z dużym prawdo- 
podobieństwem taka rzecz się znajdzie. 

BUDŻET OBYWATELSKI 2021: 
JEST O CO WALCZYĆ
   Od 1 do 15 września można oddawać głosy na projekty zgłoszone do budżetu oby-  
watelskiego na 2021 rok. Warto wesprzeć pomysły, które dotyczą osiedli „Energetyki”, 
tym bardziej, że zagłosować można aż na 15 pomysłów. O głosy apelują mieszkańcy 
grupy Nasze Podwórko, ideę popiera Zarząd spółdzielni. 
   Drugi rok z kolei obowiązują zmienione zasady, co niestety nie wyszło terenom 
osiedli MSM „Energetyka” na dobre. W zeszłym roku zgłoszono i zatwierdzono dużo 
mniej projektów niż w latach wcześniejszych, a już zwycięsko z głosowania wyszły nie- 
liczne. A jeszcze 2-3 lata temu na samych tylko Stegnach realizowano projekty o łącz- 
nej wartości około 1 mln zł, a w rejonie Stegny Sadyba wybierać można było spośród 
34 zgłoszonych propozycji. 
   Nowe zasady - głównie brak rejonizacji w ramach dzielnic dotychczas gwarantujący 
określoną pulę dla danego terenu, spowodował, że jest trudniej o sukces. Z jednej 
strony potrzeba większej mobilizacji wśród mieszkańców, bo o te same środki rywali- 
zuje cały Mokotów. Z drugiej strony znaczenie ma liczba zgłoszonych projektów: jeśli 
propozycji będzie za dużo, a głosy się rozłożą, to może się okazać, że osiedla zostaną 
z pustymi rękami. Dlatego swoją propozycję przygotowali mieszkańcy z grupy Nasze 
Podwórko, a wspólną listę poparł Zarząd spółdzielni. Lista rekomendowanych projek- 
tów liczy 9 pozycji, czyli nawet mniej niż można oddać głosów. I choć projekty nie 
obejmują wszystkich osiedli „Energetyki” - na niektórych osiedlach po prostu nic nie 
zgłoszono, to listę warto poprzeć w imię solidarności wewnątrz spółdzielni - listę za- 
mieszczamy obok. 
    Na jakie projekty dotyczące terenów osiedli i okolic można oddać głos? Jak co roku 
zgłoszono propozycje stworzenia w Parku Dygata na Sadybie skateparku - w tym roku 
rywalizują ze sobą dwa projekty, a kolejny zakłada budowę siłowni plenerowej. 
Wszystkie dotyczą terenu starych kortów, a ich koszty wahają się pomiędzy 150 tys. zł 
a 1,15 mln zł. Skatepark, lub jego różne mutacje, to pomysł, który pojawia się od lat      
i budzi kontrowersje, gdyż sporo mieszkańców Sadyby jest przeciwna takiej inwesty- 
cji. Głosować można także na pomysł zakładający stworzenie strefy relaksu w parku. 
Dla mieszkańców osiedla Bernardyńska kluczowy jest remont zniszczonego chodnika 
przy budynkach nr 5, 7 i 9, o co zabiegają  już od wielu lat. Koszt szacowany jest na 
około 116 tys zł. Najwięcej, jak co roku, propozycji pochodzi ze Stegien, a konkretnie 
od mieszkańców grupy Nasze Podwórko i przedstawicieli Ośrodka Kultury Aktywne 
Stegny. Postawiono, m.in., na sprawdzone pomysły, które zyskały głosy w poprzed- 
niej edycji, jak kino letnie, czy dodatkowe drzewa. 
   Głosować można na stronie twojbudzet.um.warszawa.pl, a cała procedura jest bar- 
dzo prosta. Wystarczy podać swój adres e-mail, na który przychodzi link aktywacyjny. 
Po aktywacji linku można oddać głos. Wyniki poznamy 15 października, a efekty zwy- 
cięskich projektów zobaczymy w przyszłym roku. Miejmy nadzieję...

PODZIELNIA, 
KTÓRA ŁĄCZY

M6.

Grupa mieszkańców Nasze Podwórko 
we współpracy z Zarządem MSM 
„Energetyka” proponuje wspólną listę 
projektów:

1.Pedagog ulicy. Pomoc specjalnych pracowników 
socjalnych skierowana do trudnej młodzieży, 
która ma problemy w szkole, nie umie porozumieć 
się z rówieśnikami i z rodziną.

2.Kino letnie na Stegnach. Cztery plenerowe pokazy 
filmowe - po dwa w lipcu i w sierpniu.

3.Letni teatrzyk dla dzieci. Cztery przedstawienia 
(po dwa spektakle w lipcu i w sierpniu) w stworzo- 
nym na potrzeby realizacji projektu Teatrze 
Letnim pod chmurką dla dzieci z Mokotowa.

4.Aktywny senior – poprzez ruch do zdrowia. Projekt 
ma na celu zaktywizowanie seniorów - z Mokoto- 
wa. Zorganizowane zostaną kurs tańca i zajęcia 
nordic walking.

5.Wsparcie w odrabianiu lekcji dla dzieci z klas 4-8. 
Dyżury osób, które będą pomagać dzieciom             
w odrabianiu lekcji. Cotygodniowe dyżury                        
z zakresu przedmiotów ścisłych na przemian             
z humanistycznymi.

6.Więcej powietrza na Naszym Podwórku - nasadze- 
nia drzew i krzewów na Mokotowie.

7.Bezpiecznie na Naszym Podwórku. Remont części 
chodnika przebiegającego wzdłuż ul. Bernardyń- 
skiej, na terenie należącym do miasta.

8.Aktywnie na Naszym Podwórku. Szereg zajęć dla 
dzieci i dorosłych mieszkańców Mokotowa: kurs 
samoobrony dla dzieci i kobiet, kickboxing, nauka 
języka angielskiego, turniej brydżowy par, turniej 
szachowy.

9.Strefa relaksu w Parku Dygata. Zakup i rozmiesz- 
czenie piętnastu parkowych leżaków miejskich 
(betonowo - drewnianych lub metalowo-drewnia- 
nych) w Parku Dygata.

Ewelina Babicka, Ewelina Filipowicz, Jakub Zieliński – Nasze Podwórko

Warzywa do wzięcia dzięki 
uprzejmości lokalnych 
sprzedawców z Kaukaskiej.
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 Sprzedam mieszkanie dwupoko- 
jowe własnościowe z ogródkiem, 
kuchnią widną 42,9 m2, ul. Powsiń- 
ska. Tel. 605 762 350.

  Kupię mieszkanie 2-3 pokoje 
bezpośrednio. Proszę śmiało 
dzwonić: 796 523 945.

  Zamienię mieszkanie spółdziel- 
cze własnościowe 40 m2 przy  ul. 
Czerniakowskiej 30 na większe, 
także na Dolnym Mokotowie.             
Tel. 516 022 965

  Wynajmę lub sprzedam miejsce 
garażowe, Powsińska 23. Tel. 602 
620 960.

  Sprzedam działki nad Liwcem,    
m. Adampol, pow. 22 a oraz 61 a. 
Tel. 502 33 45 94.

  Agent z wieloletnim doświadcze- 
niem pomoże w sprzedaży/kupnie/
wynajmie, poprowadzi cały proces, 
sprawdzi wiarygodność, znajdzie 
kupca/najemcę. Tel. 606 75 88 01.

  Jako stegnianin, pośrednik nie- 
ruchomości, chętnie pomogę i dora- 
dzę przy sprzedaży lub wynajmie 
Twojego mieszkania. tel. 508 400 
952, pawel.kubalski@maxon.pl.

  Aranżacja wnętrz dostosowana 
do potrzeb. Kompleksowe projekty 
mieszkań, biur itp. Porady w doborze 
materiałów i kolorystyki. Tel. 603 
670 298.

  Mgr sztuki inż. architekt wnętrz   
z dużym doświadczeniem również  
za granicą. Kompleksowe projekty 
mieszkań i domów z nadzorem. 
Profesjonalne porady i konsultacje, 
sawa.interiors@gmail.com, tel. 506 
450 232.

  MEBLE NA WYMIAR. Kuchnie, 
garderoby, szafy, regały. Tel. 
501 210 211.

  REMONTY, ZŁOTA RĄCZKA, 
elektryk, hydraulik, glazura, Szybko, 
dobrze, solidnie. Tel. 600 042 965. 

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

 Cyklinowanie bezpyłowe parkietu, 
naprawy. Układanie profesjonalnie. 
Lakierowanie lakierami zachodnimi, 
bezzapachowymi. Tel. 601 347 318.

  ZŁOTA RĄCZKA drobne usługi               
i pomoc sąsiedzka, naprawy, 

wymiany, montaże, hydraulika, 
elektryka, ślusarskie, stolarskie. 
Zadzwoń, zapytaj, na pewno 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

  A-Z REMONT. Malowanie, gładź  
gipsowa, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka, cyklinowanie. 
Osobiście. Tel 793 97 44 81. 

  Usługi hydrauliczne, pełny 
zakres, uprawnienia gazowe. Tel. 
883 699 907.

  SERWIS OKIEN Regulacja 
Konserwacja Wymiana Uszczelek. 
Fachowo i Tanio. Tel. 512 627 219.

 OKIEN NAPRAWA, SERWIS, 
doszczelnianie, naprawa, regulacja, 
wymiana uszkodzonych części. 
Serwis pogwarancyjny - każdy typ             
i rodzaj okien. Tel. 502 431 461.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02,  502 250 803. 

 Żaluzje, rolety, plisy, 
moskitiery.Naprawy  Profesjonalnie, 
z gwarancją. Tel. 501 572 800.

 Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  General and Business English with 
an experienced British native speaker 
teacher. Conversations and exams. 
Call Tim on 517 457 625.

    Język włoski - nauka języka 
online z materiałami indywidualnie 
dobranymi; tutoring językowy, 
techniki nauki dla „wiecznie począt- 
kujących”, lekcje klasyczne lub opra- 
cowanie programu nauki samodziel- 
nej, a.d.rumik@gmail.com.

  Korepetycje matematyka i angiel- 
ski, tel. 790 577 227. Dojeżdżam.

  Matematyka, korepetycje, 
egzaminy i konkursy. Dojazd do 
ucznia. Tel. 518 712 006.

  Młoda i miła nauczycielka języka 
polskiego  udzieli korepetycji  lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisania 
różnego typu tekstów. Zapraszam do 
kontaktu mailowego szelwina@wp.pl 
lub tel. 663 329 438.

  Chemia - KOREPETYCJE dla 
uczniów i studentów - również 
metodą nauczania zdalnego. Nr tel. 
603 229 866 lub 22 119 67 56.

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podstawowa i ponadpodstawowa 
korepetycjeniemiecki@onet.eu.

 FORTEPIAN, mgr sztuki, absol- 
wentka Akademii Muzycznej w 
Warszawie z dużym doświadcze- 
niem. Dzieci, młodzież i dorośli. 
Zapraszam na ciekawe lekcje. Tel. 
699 99 09 49.

  Jestem konsultantką Oriflame. 
Jeśli jesteś zainteresowana kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów, 
zadzwoń 793 019 552 lub napisz: 
beabetty2014@gmail.com.

  PRUDENTIAL. Ubezpieczenie na 
życie. Różne pakiety, m.in. „Start            
w życie” dla dzieci, „Emerytura bez 
obaw” czy  „Pewny Kapitał” oraz 13 
umów dodatkowych. Tel. 607 234 
158.

  Allianz – dla czytelników M6 
specjalne zniżki na ubezpieczenie 
mieszkania i ubezpieczenia 
turystyczne – zadzwoń, sprawdź.  
Tel. 607 77 99 04.

  BIURO RACHUNKOWE OPEN TAX 
Żaneta Szaga oferuje pełen zakres 
usług księgowych i atrakcyjne ceny! 
Lokalizacja: ul. Burgaska 6/232, tel. 
509 499 503.

  Biuro rachunkowe, wszystkie 
formy księgowości, duże doświad- 
czenie, promocje 50% na pierwsze 
pół roku. Bernardyńska 3 lok. 74, tel. 
512 212 155, 697 00 67 67.

    POŻYCZKI CHWILÓWKI, małe 
kwoty na max 3 miesiące.  Tylko dla 
osób z umową o pracę i z przelewami 
na konto. Decyzja w 1 dzień. Tel. 660 
712 917, 605 905 602. 

   Naprawa protez zębowych, usłu- 
gi protetyczne, tel. 602 77 44 91.

  RADCA PRAWNY - prowadzenie 
postępowań sądowych (spadki, 
odszkodowania, dochodzenia 
należności) - tel. 690 876 653

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  Piorę meble tapicerowane i dywa- 
ny. Sumiennie i dokładnie. Bardzo 
dobre ceny.  Tel. 503 667 130.

  MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzydło-  
we 25 zł, balkonowe 25 zł, mycie ża- 

luzji 5 zł/szt.  Tel. 577 305 175. 

  Profesjonalne pranie dywanów            
i tapicerki meblowej odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Ceny promocyjne od 5 do 8 zł za 
mkw. Tel. 577 305 175. 

  USŁUGI PPOŻ./BHP. Serwis, 
wykonawstwo instalacji ppoż., 
szkolenia BHP, PPOŻ., PP. Legalizacja 
gaśnic samochodowych dla 
mieszkańców spółdzielni za 5 zł. 
FIRE COMPANY, 798 528 528. 

  Firma transportowa, przepro- 
wadzki, przewóz sprzętów AGD, RTV 
oraz mebli, transport motocykli, 
quadów, stała współpraca. Tel. 784 
030 846.

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 
tylko 48 zł za dobę. Gratis 100 g 
profesjonalnego proszku do prania 
dywanów. Darmowa dostawa.            
Tel. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Nowoczesne, profesjonalne                   
i łatwe w obsłudze strony 
internetowe od 790 zł. Tworzymy 
proste w edycji strony dla osób nie 
znających się na programowaniu. 
CREA-WEB. Tel. 513 545 175

  Usługi komputerowe ART 
WIDECOM TK - Informatyk - internet, 
zabezpieczenie komputera i inne 
506 077 327.

  Doświadczony tłumacz wykona 
tłumaczenia z języka polskiego na 
rosyjski i odwrotnie, zwykłe, 
przysięgłe tel. 502 696 091.

  Kupię stare meble: stoły, krzesła, 
fotele, witryny, biurka. 534 789 195.

  KARTY TELEFONICZNE. 
Kolekcjoner odkupi lub odbierze 
polskie karty magnetyczne TP. tel. 
505 369 118.

   Kupię stare męskie zegarki 
mechaniczne - ręcznie nakręcane - 
takich firm, jak: Atlantic, Glashutte, 
Omega, Doxa, Mido, Poljot i inne 
marki. Stan wizualny obojętny, mogą 
być uszkodzone. Tel. 662 050 095.

  SPRZEDAM ZABEZPIECZENIE 
druciane/metalowe przed ptakami na 
parapety, na balkon. 5 szt plus 
silikon. Tel. 505 624 312.

   RÓŻNE

OGŁOSZENIA DROBNE DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI

Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na adres 
m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”,      
lub SMS-em na numer  737 38 98 98. Ogłoszenia do następnego wyda- 
nia  przyjmowane są  do 10 grudnia (Informator na Walne bez ogłoszeń).

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

Tosia Dąbrowska ma 4 miesiące i mieszka                    
z rodzicami na ul. Marsylskiej. Choruje na SMA                    

- rdzeniowy zanik mięśni. Jedyną nadzieją jest bardzo 
droga terapia genowa. Rodzice zbierają na leczenie        

za pośrednictwem Fundacji Siepomaga. 
Pomóc naszej małej sąsiadce można poprzez stronę 

siepomaga.pl/antosia
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    Między 13 a 31 lipca w Ośrodku Edukacji Kulturalnej „Sadyba” odbyła się akcja 
„Lato w Klubie 2020”. Dbając o bezpieczeństwo wszystkich uczestników akcji, 
zgodnie z wytycznymi GIS, MZ i MEN dotyczącymi letniego wypoczynku dzieci               
i młodzieży, postawiliśmy na zajęcia prowadzone na terenie naszej placówki oraz 
w bliskiej okolicy. Pomimo pewnych ograniczeń związanych z obostrzeniami wyni- 
kającymi z walki z pandemią uczestnicy spędzili ten czas w aktywny i atrakcyjny 
sposób.
  Podczas akcji nasi podopieczni uczestniczyli w różnorodnych formach aktywno- 
ści - zarówno sportowych jak i artystycznych. Korzystając ze słonecznej pogody 
dzieci chętnie bawiły się na zewnątrz. Brały udział w grach i zabawach integracyj- 
nych, chętnie uczestniczyły w zawodach sportowych a także wycieczkach po naj- 
bliższej okolicy (dom na ul. Jodłowej 6, który jest najstarszym zabytkiem Miasta 
Ogrodu Sadyba, Fort IX Czerniaków - Oddział Muzeum Polskiej Techniki Wojsko- 
wej, Skwer Ormiański, stalowa lokomotywa przy ul. Okrężnej - niezwykła rzeźba 
upamiętniająca nieistniejącą  już  Kolej  Wilanowską). 
    Po dawce świeżego powierza organizowane były zajęcia plastyczne i techniczne, 
m.in.: wykonanie makiety osiedla Sadyba, robienie wizytówek, budowanie lataw- 
ców i pojazdów z drewna, wykonanie puzzli „Zabytki na Sadybie” i pocztówek „Sa- 
dyba - wakacje  marzeń”,  tworzenie  gier planszowych, wykonanie  lampionów  ze

 słoików oraz breloków z wakacyjnymi hasłami. 
   Każdy dzień był inny, a OEK „Sadyba” w wakacje stał się 
miejscem tylko wyjątkowej i twórczej zabawy. Codziennie 
dzieci miały zapewnione pyszne obiady z deserem, przygo- 
towane przez firmę cateringową. 
   Trzy tygodnie minęły bardzo szybko, aż żal było się roz- 
stawać. Uczestnicy bawili się wspaniale i co najważniejsze 
bezpiecznie. Na pamiątkę wspólnie spędzonego czasu 
wszystkie dzieci otrzymały dyplomy uczestnika, upominki 
oraz słodkości.

„Apetyt na Aktywność” szuka 
miejsca na nową siedzibę
   Jesteśmy grupą seniorek ćwiczących w ramach Stowarzyszenia 
„Apetyt na Aktywność” na sali ćwiczeń w pawilonie przy ul. Burgaskiej. 
Zajęcia zaczynałyśmy 9 lat temu w lokalu przy Soczi 6. Tam mozolnie 
skompletowałyśmy dużą ilość sprzętu i przyborów do ćwiczeń 
wzmacniających oraz rehabilitacji ruchowej. Ponad rok temu Rada 
Osiedla doszła do wniosku, że ważniejsze od zdrowia mieszkańców 
są wpływy z najmu lokalu, więc musiałyśmy szukać nowej siedziby. 
     I tak trafiłyśmy na Stegny Rożek. Niestety radość trwała krótko. 
Umowa wygasa z końcem roku  kalendarzowego.
   Nasze zajęcia dostosowane są do indywidualnych możliwości ćwi- 
czących. Efektem „treningów” jest poprawa stanu zdrowia, sprawno- 
ści i odporności psychicznej. Ćwiczenia  przy zastosowaniu specjali- 
stycznego sprzętu sportowo-rehabilitacyjnego przeciwdziałają 
osteoporozie i schorzeniom kręgosłupa. Stanowią też kontynuację 
rehabilitacji po zabiegach odbytych w placówkach służby zdrowia. 
Dlatego siłownia tak wyposażona i profesjonalnie prowadzona jest 
bardzo potrzebna na terenie osiedla, zwłaszcza, że z zajęć korzy- 
stają głównie seniorki, choć ostatnio jest zainteresowanie naszymi 
zajęciami osób młodszych. Sala ćwiczeń jest również miejscem 
spotkań, okolicznościowych uroczystości i przygotowań programów 
wycieczek dla dzieci  i dorosłych uczestników. 
     Obecnie poszukujemy nowego lokalu. Chciałyśmy wrócić na Soczi 6, 
ale mimo, że jest on ciągle niewynajęty, nie możemy z niego skorzy- 
stać, bo proponowany wysoki czynsz przekracza nasze możliwości 
finansowe. Zwracamy się więc do osób kompetentnych z prośbą             
o pomoc w uzyskaniu możliwości kontynuowania naszej  pożytecz- 
nej, do tej pory chwalonej i podziwianej, działalności na rzecz miesz- 
kańców, która, nota bene, jest wpisana w statut MSM „Energetyka”. 
Może znajduje się na terenie naszych osiedli lokal, który nadawałby 
się do naszej działalności ? Rzecz w tym, że aby utrzymać niską cenę 
zajęć, potrzebujemy najmu  na preferencyjnych warunkach, zwła- 
szcza, że Stowarzyszenie jest organizacją pożytku publicznego                  
i prowadzi działalność non-profit. Potrzebna jest dobra wola i świa- 
domość nieprzeliczalnych na pieniądze korzyści dla zdrowia 
wynikających  z aktywności fizycznej.

OKAS BUDZI SIĘ DO ŻYCIA 
PO PANDEMII
Już od czerwca Ośrodek Kultury Aktywne Stegny powoli wraca do 
normalności. Wznowiliśmy działania Klubu Seniora Optymiści           
(z zachowaniem zasad bezpieczeństwa), ruszyła również 
gimnastyka dla seniorów, jednak w nieco zmienionej formule - 
ćwiczymy w mniejszych grupach i na powietrzu. Uruchomiliśmy 
również kurs obsługi smartfonów dla seniorów - na razie dwie 
pierwsze grupy. We wrześniu ruszą kolejne grupy smartfonowe 
oraz kurs komputerowy. Zajęcia odbywają się w grupach sześcio- 
osobowych, każdy uczestnik przy swoim stoliku. Także od 
września uruchamiamy aerobik 60+ oraz zajęcia brydżowe. Gdyby 
była taka potrzeba zajęcia będą się odbywać online. Będzie też 
coś dla dzieci i młodzieży - rusza Klub Malucha, balet, gordonki            
i warsztaty… żonglowania ogniem. Dla dorosłych zaś 
proponujemy fitbalet.

Małgorzata Sarzyńska
 OEK „Sadyba”

Akcja „Lato w Klubie” inna niż 
zwykle, ale nie mniej ciekawa

ELM: gotowi na kolejny 
sezon
   Na początku września rozpocznie się nowa edycja 
piłkarskich rozgrywek międzyosiedlowych. Energe- 

tyczna Liga Mistrzów zakończyła już kompletowanie drużyn, ale 
wciąż otwarte jest okienko transferowe. Kilka mniej licznych dru- 
żyn pozostaje otwartych na nowych zawodników, szczególnie              
w cenie są bramkarze. Zgłaszać można się poprzez Facebook 
(facebook.com/EnergetycznaLM) lub  energetycznaLM@wp.pl. 
    W tym roku po raz pierwszy zorganizowano ligę wakacyjną - chęt- 
ne drużyny mecze rozgrywają na boisku przy Maltańskiej, gdzie 
oprócz walki z przeciwnikiem każdy musi stawić czoło jeszcze 
wspólnemu przeciwnikowi - komarom. W letnich sparingach udział 
bierze 12 drużyn, a wyniki wskazują, że w jesiennych rozgrywkach 
trudno będzie naruszyć dotychczasowy status quo. Dobrą formę 
potwierdzają ekipy, które zajęły wysokie miejsca w zakończonej      
w czerwcu rundzie. 
  Rozgrywki wspierają Zarząd MSM „Energetyka” oraz osiedla Steg- 
ny Południe i Idzikowskiego.

Beata Owczarek, OKAS

Elżbieta Wróblewska, Apetyt na Aktywność

W Muzeum Polskiej Techniki Wojskowej. fo
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